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Herr Wallenberg: Jag får anhålla om ledighet från riksdags- 
göromålen under fem dagar, räknade från den 15 i denna månad.

Den begärda ledigheten beviljades.
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Kammaren åtskiljdes kl. 111 e. m.

In ii dem 
O. Brakel.

Lördagen den 13 Maj 1871.

Kammaren sammanträdde kl. 11 förmiddagen.

Justerades ett protokollsutdrag för den 12 dennes.

Upplästes och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelser:

N:o SB, angående erforderliga medel för inredning af embetslo- 
kaler åt styrelsen för statens järnvägstrafik; och

K:o 54, angående erforderliga medel till anskaffande af rörlig 
materiel vid statens jernvägar;

Herr Grefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit ut- 
färdadt till sammanträdets fortsättning kl. 7 e. m.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, öfver 
följande, af Banko-Utskottet i dess Memorial N:o 15 föreslagna och 
afråda Kamrarne godkända voteringsproposition:
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Den som, i enlighet med Utskottets, åt Första Kammaren god
kända förslag, vill åt Banko-Utskottet uppdraga att för Banko--full
mäktige tillkännagifva, det utgifning från Riksbanken af sedlar a 
Fn riksdaler riksmynt skall upphöra, från den dag under nu lö
pande år, som Fullmäktige finna lämpligt bestämma; samt att,, med 
uteslutande ur nuvarande § 28 i Bänkoréglémentet af hvad soltid- 
går sedlar å En riksdaler, motsvarigheten till denna paragraf skall 
få följande lydelse:

Mom. 1. Banken utgifter sedlar, att med silfver inlösas, å ne- 
dannämnda valörer, nemligen:'
å 5 Rall' Runt, att inlösas med 1| R:dr i silfver, eller 10 ort tolf

lödig! mynta dt silfver.
, 10 „ 5? 33 ,33 .

2j 20
„ 50 „ >7 33 ’ " it ' " 121 „ 100

100 „ 5? 3? 35 25' „ 200
„ 500 „ 33 ; 3i •. ’ . J33 i 125 „ 1,000
„ 1,000 „ 35 i; :-i) ii:' 250 „ 2,000

(i öfrigt oförändrad)
röstar Ja:

Den det ej vill, röstar
Nei;

Vinner Nej, har Riksdagen, i enlighet med Andra Kammarens 
beslut, förklarat att, med efsing å Utskottets hemställanden. 28 § i 
nu gällande Bankoreglemente skall .oförändrad bibehållas.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 78:

Nej —27.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsända 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds i för
lopp ett protokollsutdrag N:r 249, som upplästes och hvaraf inhäm
tades, att omröstningen derstädes utfallit med 51 Ja och 131 Nej 
samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 
129 Ja och 158 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen 
fattadt i enlighet med nej-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, öfver föl
jande, af Särskilda Utskottet i första punkten af dess Memorial N:o 
6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den som vill att Riksdagen mä besluta: ,
in:-: . , . , ■ ;

att af Artilleriets fältbatterier, trettio till antalet, sex skola or
ganiseras såsom .ridande och två såsom fotartilleri, men de öfriga 
.såsom åkande artilleri;-, ■: musiUa

att Wendes artilleri-regemente erhåller en tillökning af 318 är-
tillerister;
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att hvarje ridande batteri må erhålla 26, hvarje åkande batteri 
20 och hvarje fotbatteri 10 hästar, hvarigenom antalet af artilleriets 
nuvarande egna hästar kommer att ökas med 244; samt

att ett extra anslag af 223,884 R:dr 76 öre anvisas för påbör
jande af Artilleriets organisation, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen beslutat:
att af Artilleriets fältbatterier, trettio till antalet, två skola. or

ganiseras såsom fotartilleri, men de öfriga såsom åkande artilleri;
att Wendes artilleri-regemente erhåller en tillökning af 228 

artillerister;
att hvarje åkande batteri må erhålla 20 och hvarje fotbatteri 10 

hästar, hvarigenom antalet af Artilleriets nuvarande egna hästar kom
mer att ökas med 208; samt

att ett extra anslag af 179,149 R:dr 36 öre anvisas för påbör
jande af Artilleriets organisation.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja - 83;
Nej — 22.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän- 
des till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 250, som upplästes och hvaraf in- 
hemtaaes, att omröstningen derstädes utfallit med 71 Ja och 108 
Nej samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits ut
göra 154 Ja och 130 nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksda
gen fattadt i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdagsordningen, öfver 
följande, af Särskilda Utskottet i andra punkten af dess Memorial 
N:o 6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den som vill, att det befäl och underbefäl med vederlikar vid 
Marinregementet, hvilka vid regementets indragning icke blifva be- 
höfliga, eller till andra regementen eller korpser transporterade, eller 
till andra allmänna befattningar förflyttade, må vid sina, dem genom 
fullmakt tillförsäkrade, aäöningsförmåner och tjenstebefattningar bi
behållas såsom en för Kongl. Maj:t disponibel befälskader, dock med 
dem tillförsäkrad rättighet att, när de sig dertill anmäla, på All
männa Indragningsstaten öfverflyttas med uppbärande af den fasta 
lönen såsom pension, röstar

J a;
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Den det ej vill. röstar
Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen beslutat, att det befäl och underbe
fäl med vederlikar vid Marin-regementet, hvilka vid regementets in
dragning icke blifva behöfliga eller till andra regementen eller korp
ser transporterade, eller till andra allmänna befattningar förflyttade, 
må vid sina, dem genom fullmakt tillförsäkrade, aflöningsfönnåner 
och tjenstebefattningar bibehållas, såsom en för Kongl. Maj:t dispo
nibel befälskader, intilldess full pensionsålder är uppnådd, efter hvil
ken tid de endast underkastas tjenstgöring i liket med dem af deras 
vederlikar, som erhållit afsked med fyllnadspension.

Vid omröstningens slut befunnes rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 5.

Nej — 95.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän- 
des till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 251, som upplästes och hvaraf in
hämtades, att omröstningen derstädes utfallit med 52 Ja och 121 Nej 
samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 
57 Ja och 216 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fat- 
tadt i enlighet med nej-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemligt 65 § Riksdags-ordningen, öfver 
följande, af Särskilda Utskottet i tredje punkten af dess Memorial 
N:o 6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringspro
position:

Den som vill, att Riksdagen beslutar: att afslå Kongl. Maj:ts 
förslag att civilstaten vid Fortifikationen må med 1 regementspastor 
tillökas;

att för bestridande af de presterliga göromålen vid Pontonier- 
bataljonen och fältsignal-kompaniet ett årligt arfvode af 400 R:dr 
må bestämmas; samt

att till uppsättning och underhåll af ökadt antal Fortifikations- 
trupper ett extra anslag af 97,574 R:dr 95 öre beviljas att under år 
1872 utgå, röstar

J a;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen beslutat: att civilstaten vid Fortifi
kationen må förökas med en regementspastor;

att denne Regementspastor erhåller en årlig lön af 1,000 R:dr; 
samt
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att till uppsättning och underhåll af ökadt antal fortifikations- 
trupper ett extra anslag af 98,174 R:dr 95 öre beviljas att under 
år 1872 utgå.

Vid omröstningens slut befunnes rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja -50;
Nej - 54.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän- 
des till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter eu kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 252, som upplästes och hvaraf in
hämtades, att omröstningen derstädes utfallit med 150 Ja och 22 Nej 
samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 
200 Ja och 76 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fat- 
tadt i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, öfver 
följande, af Särskilda Utskottet i fjerde punkten af dess Memorial 
N:o 6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringspro
position :

Den som vill, att anslaget till Indelta arméens och W er ml ands 
Fältjägares vapenöfningar förliöjes till 1,000,000 R:dr, röstar

' Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen beslutat att ofvannämnda anslag må 

till 1,100,000 Rall' förhöjas.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit så
lunda :

Ja - 19;
Nej — 85.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän- 
des till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 253, som upplästes och hvaraf in
hämtades, att omröstningen derstädes utfallit med 134 Ja och 38 
Nej samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits ut
göra 153 Ja och 123 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksda
gen fattadt i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, öfver 
följande, af Särskilda Utskottet i femte punkten af dess Memorial 
N:o 6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringspro
position:
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Den som vill, att det af Kong!. Maj:t till baracker för Bevärings
manskapet å mötesplatserna äskade anslaget icke må af Riksdagen 
beviljas, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen beslutat att för baracker å mötes

platserna bevilja det af Kongl. Maj:t äskade anslag. 350,000 Ridt*, 
hvaraf dock under år 1872 endast 150,000 R:dr må utgå.
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Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja - 34.

Nej — 67.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän
da till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 254, som upplästes, och hvaraf in
hämtades, att omröstningen derstädes utfallit med 126 Ja och 46 Nej 
samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 
160 Ja och 113 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fat- 
tadt i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning, jemlikt 65 § Riksdags-ordningen, öfver 
följande, af Särskilda Utskottet i sjette punkten af dess Memorial 
N:o 6 föreslagna och af båda Kamrarne godkända voteringspro
position :

Den som vill, att Riksdagen beviljar 25,000 R:dr till utvidgning 
af gevärsförråden å mötesplatserna, röstar

Ja:
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen beviljat för utvidgning åt gevärs- 

och persedelförråden å mötesplatserna 150,000 R:dr, af hvilket belopp 
hälften, eller 75,000 R:dr, må under år 1872 utgå.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit så
lunda :

Ja — 18.
Nej - 81.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsän- 
des till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter en kort stunds 
förlopp ett protokollsutdrag N:o 255, som upplästes och hvaraf in
hämtades, att omröstningen derstädes utfallit med 144 Ja och 27 
Nej samt att båda Kamrarnes sammanräknade röster befunnits ut-
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gorå 162 Ja och 108 Nej; hvadan beslut i frågan blifvit af Riksda
gen fattadt i enlighet med ja-propositionens innehåll.
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Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets den 12 dennes bordlagda Ut
låtande M:o 84, i anledning af Herr L. J. Hiertas motion om bere
dande af minskning i kostnaden för utgifvandet af Riksdagens Revi
sorers berättelse.

Föredrogs, men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Stats- 
Utskottets den 12 dennes bordlagda Utlåtande N:o 85, i anledning 
af väckt motion om förändrade föreskrifter rörande de tryckta riksdags- 
bandlingarnes utdelning.

Föredrogs, men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Sam
mansatta Stats- och Bevillnings-Utskottets den 12 dennes bordlagda 
Utlåtande N:o 2, i anledning af fattadt beslut angående folkskoleaf- 
giftens uppförande såsom statsinkomst.

Föredrogs, men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet An
dra Kammarens den 12 dennes bordlagda protokollsutdrag N:o 240, 
med återlemnande af ärendet rörande ändring i Förordningen den 
7 December 1866, angående vilkoren för försäljning till förtäring på 
stället, af vin, Öl, kaffe m. m.

Föredrogs, men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Första 
Kammarens Tillfälliga Utskotts den 12 dennes bordlagda Utlåtande 
N:o 8, i anledning af en utaf Herr J. Rundbäck väckt motion om 
tillägg till Kongl. Förordningen den 18 Juni 1864, angående utvid
gad näringsfrihet.

Föredrogs ånyo och bifölls Stats-Utskottets den 11 och 12 den
nes bordlagda Utlåtande N:o 13 b, angående regleringen af utgif
terna under Riksstadens Fjerde Hufvudtitel (fortsättning).

Föredrogs ånyo Bevillnings-Utskottets den 6 och 8 dennes bord
lagda Memorial N:o 7, i anledning af Kamrarnes dels olika beslut.
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dels återremiss i vissa delar af betänkandet om vilkoren för bram 
vins tillverkning och försäljning.

Herr von Gegerfelt: Jag får vördsamt hemställa, att detta memo
rial måtte, såsom vanligt är, punktvis företagas till afgörande, men 
att 3:dje och 4:de momenten, Indika röra samma paragraf i tillverk
ningslagen och hvilken paragraf blifviti sin helhet återförvisad, måtte 
i ett sammanhang behandlas.

Grefve Mörner, Carl Göran: Gerna må dessa bägge punkter
föredragas på en gång. Men jag kan deremot icke inse angelägenhe
ten af att de samtidigt företagas till afgörande, utan yrkar jag att 
de måtte afgöras hvar för sig.

Friherre af Ugglas: Kammaren behagade erinra sig att 16 § 
blifvit i sin helhet återförvisad i det syfte, att den måtte i två sär
skilda delar erhålla rättelse. Då paragrafen förra gången föredrogs 
i sin helhet, så synes det mig vara med god ordning öfverensstäm
mande att så äfven sker nu; och får jag derföre instämma i Herr von 
Gegerfelts yrkande att dessa tvenne punkter, hvilka innefatta svar 
på de två delar af samma paragraf som blifvit återremitterade, måtte 
varda i ett sammanhang föredragna och afgjorda.

Sedan öfverläggningen rörande sättet för memorialets föredrag
ning förklarats slutad, yttrade Herr Grefven och Talmannen, att i 
afseende derå hade yrkats, dels af Herr von Gegerfelt, att memo
rialet skulle punktvis företagas till afgörande, dock med iakttagande 
deraf, att 3:dje och 4:de punkterna i ett sammanhang behandlades; 
dels ock af Grefve Mörner, Carl Göran, att memorialet skulle 
punktvis förekomma till pröfning, hvarvid 3:dje och 4:de punkterna 
väl finge i ett sammanhang föredragas, men borde göras till föremål 
för särskilda beslut.

Härefter framställdes proposition i enlighet med Herr von Geger
felts yrkande samt besvarades med ja.

Peta 'punkten.

Herr Faxe: .lag får erkänna, att jag icke förstår, huru Kongl. 
Maj:t skall kunna fullgöra hvad som i den underdåniga skrifvelsen 
skulle begäras, nemligen att Kongl. Maj:t skulle tillse, huruvida rät
tighet till uppläggande på nederlag af inhemskt obeskattadt bränvin 
må kunna medgifvas såväl å ort, der allmän nederlagsrätt för utländ
ska tullpligtiga varor åtnjutes, som å andra för dylikt nederlag af 
bränvin lämpliga platser, och i så fall låta så fort ske kan vidtaga 
de åtgärder och utfärda de föreskrifter, som för ordnande af denna 
nederlagsrätt kunna befinnas nödvändiga och lämpliga. Genom Kamma
rens bifall till Bevillnings-Utskottets förslag i Betänkandet N:o 5 i 
fråga om grunderna och sättet för bränvins tillverkning, har blifvit 
bestämdt, att bränvin icke får flyttas från nederlag vid bränneri med 
mindre än att skatten är betald: och vidare att all skatt bör vara
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betald inom den 1 Oktober året efter tillverkningen. Skulle nu Kong!. 
Maj it emot hvad detta beslut innehåller kunna gifva föreskrifter an
gående allmänna nederlagsställen, så skulle deraf följden blifva att 
den skatt, hvilken bränvinstillverkaren, enligt nyssberörda stadgande, 
erlagt, då bränvinet af honom uttogs från det mindre nederlaget, 
skulle till honom restitueras då han visade att bränvinet blifvit upp
lagd! på allmänt nederlagsställe, eller skulle Kong!. Maj:t måhända 
ega att förändra Riksdagens beslut, att bränvinet ej finge från det 
enskilda nederlaget uttagas, med mindre än att skatten derförinnan 
blifvit erlagd. Jag vill hemställa, om man kan förmoda att Kong!. 
Maj:t skulle utan afseende på Riksdagens beslut vidtaga en sådan 
förändring.

Men det finnes äfven ett annat skäl, hvarföre jag tror att det 
icke kan vara olämpligt, att vänta med ett sådant stadgande, nemli
gen att man bör tillse, huruvida den redan medgifva nederlagsrätten 
kan komma att göra något uppehåll i skattens inflytande. Denna 
är beräknad till 10 millioner och det vore ingen småsak att i stället 
blott 5 millioner skulle kontant inflyta under året. Det blefve verk
ligen ingen lätt sak för Riksgälds-kontoret, att fylla en sådan brist. 
Jag får derför hemställa, om icke Kammaren skulle vilja afstå hvad 
Utskottet nu föreslagit och i stället bifalla Utskottets förra förslag 
endast med den lilla förändring att ordet tillse utbytes mot ordet ut
reda. Följden deraf blir väl några månaders uppskof med den ut
sträckta nederlagsrätten, men jag kan icke inse angelägenheten af att 
brådska dermed.

Grefve Mörn er, Carl Göran: Riksdagen har redan beslutat 
medgifva rättighet för bränvinstillverkaren att slippa erlägga skatt 
för det tillverkade bränvinet förr än han uttagit detsamma till för
brukning eller föryttrande, så att han får behålla det obeskattadt i 
sitt magasin och emot successivt erläggande af skatten uttaga hvad 
han sjelf vill. Mig synes det vara skal, att för det närvarande stadna 
vid denna åtgärd till dess man fått se huruvida densamma låter sig 
verkställa utan att lemna tillfälle till alltför stora underslef. Att 
nu utan vidare omständigheter öfverlåta åt Kongl. Maj:t att utfärda 
föreskrifter om obeskattadt inhemskt bränvins uppläggande på neder
lag i städerna på obestämd tid, det tror jag vore att på en gång 
taga ett allt för stort steg vid tillämpningen i den nya lagst-iftnings- 
principen. Jag får derföre förena mig i Herr Faxes förslag, hvilket 
väsendtligen öfverensstämmer med Utskottets förra hemställan, endast 
med den obetydliga skilnaden att i stället för att uti detta begagna
des uttrycket att Kongl. Maj:t skulle tillse, så begäres det nu att 
Kongl. Maj:t måtte låta utreda, hvithet sednare uttryck jag anser 
vara mera på sitt ställe än att man begär, att Kongl. Maj:t skulle 
tillse.

Herr von Kock: Såsom motionär i denna fråga, skulle jag vis
serligen önska, att eu så vidsträckt nederlagsrätt som möjligt, men 
under förbehåll af tillverknings- och försäljningsskatternas samman
slagning och skattens förökande med 40 öre i stället för 10 öre, som
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nu skett, kunde beviljas. Skola bränvinsbrännarne nu efter 10-öres- 
förhöjningen också genast få den vidsträckta nederlagsrätten med 
flera förmåner, ja, då hafva de vunnit sitt spel för godt pris. Jag 
hoppas, att Regeringens ledamöter följt med denna fråga och täckts 
taga notis om huru dermed tillgått. För min del kan jag icke finna 
annat än att frågan blifvit på särdeles kuriöst sätt behandlad till 
följd af Bevillnings-Utskottets sätt att gå tillväga. Då det är fråga 
om att skrapa ihop skatter, är det val bättre att taga hvad man har. 
än att såsom Bevillnings-Utskottet gjort roa sig med att hitta på 
nya skatter, och uppgöra förslag derom, Indika ej tjena till annat än 
att taga bort tid. Jag hoppas att Kongl. Maj:t skall taga denna 
sak i öfvervägande och, likasom jag hoppas att vi skola få bugt med 
rust- och rotehållareintresset, så hoppas jag ock, att det skall lyckas 
att få bugt med krögareintresset i städerna, livilket icke är en hit 
bättre. Helst skulle jag vilja yrka rent afslag. men i nödfall före
nar jag mig med Herr Faxe.'

Friherre Raab, Adam: Jag ber att vördsamt få erinra. Kam
maren derom, att förra gången denna fråga förevar, så hade Bevill
nings-Utskottet just tillstyrkt enahanda förslag, som det af Herr 
Faxe nyss framställda, af Grefve Mörner och Herr von Koch under
stödda, men just derföre att frågan då återremitterades, så har Be
villnings-Utskottet ganska riktigt funnit, att det vore skäl att göra 
något för att åstadkomma hvad Kammarens majoritet önskat. Nu 
ber jag ock att få erinra om de skäl, som då anfördes för eu åter- 
remiss, nemligen att det för bränvinstillverkaren skulle vara fördel
aktigt att erhålla nederlagsrätt i städerna och isynnerhet i sjöstä
derna, såvida man skulle kunna hoppas på någon export. Äfven 
anfördes, att, om icke nu bägge delarne på eu gång föreskrefves, så 
skulle det inträffa, att man först inledde bränvinsbrännaren att kanske 
med betydlig kostnad ställa i ordning ett magasin vid sitt bränneri 
och sedan fick han en tid derefter rättighet att föra det till närmaste 
stapelstad, som kanske vore belägen endast på ett par mils afstånd, 
ocli då komme det att uppväcka missnöje att han icke visste, att 
han skulle erhålla denna rättighet, innan han byggde sitt dyrbara 
magasin. Jag tycker sannerligen att Utskottet så förfarit, att jag 
har allt skäl att betyga Utskottet min tacksamhet för hvad det gjort; 
Och jag hoppas att samma majoritet inom Kammaren, som förra 
gången återremitterade frågan, nu måtte instämma i detta Utskottets 
förslag. Jag föreställer mig att Utskottet nog beräknat, att Kong!. 
Maj:t kan på egen hand genom sina organer ordna den här saken. 
Jag får således på det varmaste tillstyrka bifall till den föredragna 
punkten. Hvad som är sagdt såsom en särskild släng till Utskottets 
ledamöter, lemnar jag åt dessa att sjelfva afskudda sig.

Friherre af Ugglas: Jag ämnade just fästa Kammarens upp
märksamhet på samma omständighet, som nyss blifvit berörd af 
Friherre Raab nemligen att Kammaren med 66 röster mot 18, har 
till Utskottet återremitterat denna punkt, i det alldeles bestämdt ut
talade syfte, att få ett förslag rörande denna vidsträcktare neder-
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Jagsrätt af Utskottet uppgjordt, och under diskussionen anmärktes 
af en talare, att han skulle finna sig ganska belåten om frågan i sin 
helhet öfverlemnades till Kong!. Mapts afgörande. Hvad hade då 
Utskottet att göra? Kammaren var icke nöjd med Utskottets förra 
hemställan, men Utskottet saknade både tid och materialier för att 
kunna uppgöra ett fullständigt förslag. Hvad var då naturligare än 
att man antog den utväg, som här anvisas, nemligen att öfverlemna 
frågan till Kong], Maj:t. Nu befinner jag mig i den besynnerliga 
ställning, att här blifvit af de fleste talare yrkadt bifall till det för
slag, som Utskottet förra gången framlade och hvilket jag då tog 
mig friheten att understödja.

Jag anhåller nu att få yttra något i anledning af Herr Faxes 
anmärkningar. Herr Faxe undrar om det kan vara möjligt för Kongl. 
Maj:t, att, sedan Riksdagen beslutat, att skatten skall vara betald den 
1 Oktober, kunna medgifva någon ytterligare nederlagsrätt. Jag får 
erkänna att det förefaller mig tveksamt, huruvida Kongl. Maj:t skulle 
kunna medgifva en sålunda utsträckt nederlagsrätt för längre tid än 
till den 1 Oktober, eller den termin, som Riksdagen redan beslutat. 
Men det skulle redan vara en mycket stor fördel, om under detta år 
bränvin finge ifrån brännerinederlag flyttas till tullnederlag, och att 
medgifva något sådant tror jag kunna ske, utan hinder af Riksdagens 
nämnda beslut, om detta bestämmande blir till Kong!. Maj:t öfver- 
lemnadt.

Hvad den andra anmärkningen angår, eller huruvida Kong!. 
Maj:t i afseende på sättet för skattens betalande skulle kunna göra 
några eftergifter, så tillåter jag mig endast att derom yttra min en
skilda tanke. Det förefaller mig nemligen att, då, enligt hvad Bevill- 
nings-Utskottet föreslagit och Riksdagen antagit, icke något bränvin 
får från nederlagen uttagas, utan att skatten blifvit betald, så kan 
jag med bevis, att skatten blifvit erlagd, begifva mig till tullneder
laget och sedan bränvinet der blifvit upplagdt få bevis om att det 
ånyo är under Kronans läs och vård, hvarpå jag skulle kunna för 
den erlagda skatten ur brännerinederlaget hemta ett nytt belopp af 
varan. Under sådana förhållanden fanns icke något obeskattadt brän
vin, som icke läge under Kronans förvar. Utan att tilltro mig kunna 
bedöma Kongl. Maj:ts uppfattning af denna fråga, så förefaller det 
mig, som icke något absolut hinder skulle möta för Kongl. Maj-.tatt 
vidtaga en sådan anordning.

Då båda Kamrarne återremitterat frågan för att få ett förslag i 
detta syfte, så måste jag, ehuru med ledsnad, frånträda det förra 
förslaget och tillstyrka bifall till Bevillnings-Utskottets nuvarande 
framställning. Jag kan icke neka till att det ligger en icke obetyd
lig fördel i detta förslag, och jag tror till och med att, om denna sak 
ordnas på ett riktigt sätt, större säkerhet skulle kunna vinnas deri
genom, att under vintrens lopp en stor de! af brännvinet komme att 
flyttas från de små nederlagen vid brännerierna och uppläggas un
der kronans vård i stapelstäderna. Jag tror således icke att någon 
egentlig fara kan vara förenad härmed, och i öfverensstämmelse med 
Kammarens förra gången med så stor pluralitet uttalade åsigt vågar 
jag anhålla om bifall till Utskottets hemställan.
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Grefve Mörner, Oscar: Af den siste talaren hörde vi att, hvad 
en talare här yttrat hade på Bevillnings-Utskottet utöfvat ett syn
nerligt inflytande. Jag ville önska, att min röst kunde utöfva samma 
effekt, jag skulle då yrka afslag på denna punkt, detta är hvad jag 
lifligt önskar. Af hvad jag yttrade förra gången detta ärende före
var torde Kammaren hafva inhemtat, att jag icke är någon synnerlig 
vän af nederlagsrätten i stapelstäderna; och den ärade talaren, som 
försvarat denna rätt, får förlåta, att jag bestrider den förmenta stora 
nyttan deraf, ty de brännerier, som äro belägna på längre afstånd 
från dessa nederlagsplatser kunde icke komma att draga någon 
väsendtlig nytta af denna rättighet; den skulle endast tjena till att 
förvandla brännerirörelsen till en fabriksindustri i stapelstäderna; 
och då tror jag icke, att nyttan af denna näring för jordbruket blefve 
särdeles stor. Dessutom misstänker jag, att alla dessa transporter 
komme att blifva ett rikt fält för underslef, så att jag tror att vi 
gerna kunna vänta, till dess att vi få se huru den redan beslutade 
nederlagsrätten på landet slår sig ut, innan vi gå vidare.

En ärad. talare här i mitt grannskap hembar sin vördsamma 
tacksamhet till Utskottet för det förslag, hvarmed Utskottet fram
kommit, och hvilket skulle öfverensstämma med Kammarens begä
ran. Men, såvidt jag kan vinnas, yrkades förra gången återremiss 
för att Utskottet skulle uppgöra ett förslag i ämnet, hvaremot Ut
skottet här föreslagit att Riksdagen borde öfverlemna åt Kong], 
Maj:t att i denna fråga lagstifta. Jag hoppas visserligen, att det ej 
skulle leda till några menligare följder, men då jag icke ser hvarför 
Riksdagen skulle upphöra att fortfarande taga del i denna lagstift
ning,. sä hoppas jag, att Utskottet icke tar illa upp, i fall jag i min 
ordning förklarar mitt vördsamma missnöje samt yrkar afslag å Ut
skottets hemställan.

Herr von Koch: Betänkandet är så skrifvet, att man icke vet, 
om meningen är att vid tuliplatserna införa en sådan nederlagsrätt, 
som den hvilken redan är beviljad vid brännerierna, d. v. s. en neder
lagsrätt, som räcker till den i Oktober påföljande år, eller att ut
sträcka denna nederlagsrätt till samma tid, som nu är medgifven för 
tullnederlag i allmänhet, eller 5 år. Detta är ett skäl att icke bifalla 
Utskottets förslag.

Jag vågar icke bestrida Friherre af Ugglas uppgift, att en talare 
förra. gången förklarat sig önska öfverlemna hela denna frågas lös
ning i Regeringens händer. Men hvad jag vet är, att de, som yttrade 
sig för återremiss, gjorde detta under uttryckligt tillkännagifvande, 
att de ansågo det nuvarande Bevillnings-Utskottet sammansatt af så 
sakkunniga personer, att det ej borde vara någon svårighet för Ut
skottet att utarbeta ett förslag i ämnet. Man ansåg att det då var 
onödigt att Riksdagen skulle besvära Kongl. Maj:t med en skrifvelse, 
ty Riksdagen skrifver i allt fäll så mycket till Kongl. Maj:t.

Hvad sjelfva saken angår, så skulle jag, om ett utarbetadt för
slag här förelegat, ej hafva lemnat det min röst, ty, såsom jag förut 
förklarat, var det endast under förutsättning att något skulle åter
stå för de stora bränvinsbrännarne att effektera, som jag vågade
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bifalla hvad Utskottet förra gången föreslog rörande näringens under
lättande. 1 öfverensstämmelse dermed är det ock, som jag nu in
stämmer i yrkandet om afslag på denna hemställan.

Herr von Geijer: Jag ber att få nämna att, efter den erfaren
het jag har om åsigterna i Bevillnings-Utskottet, i hvars arbeten jag 
under flera riksdagar deltagit, så tror jag mig kunna säga att majo
riteten inom Utskottet aldrig velat framlägga ett förslag till neder
lagsrätt vid brännerierna till den 1 Oktober, utan att i sammanhang 
dermed bevilja nederlagsrätt äfven på andra orter. Det är visserli
gen sannt, såsom en talare anmärkt, att genom det här använda ut
tryck en oegentlighet blifvit begången, enär man skulle kunna tyda 
orden så, att Kong!. Maj:t icke egentligen skulle vara befogad, att 
bevilja sådan nederlagsrätt för längre tid än till den 1 Oktober föl
jande år. Jag tror dock icke, att beslutet behöfver tydas på detta 
sätt, åtminstone har det icke varit Utskottets mening, ty Utskottet 
har ansett att nederiagsrätten vid brännerierna icke skulle vara till 
något egentligt gagn, så framt ej dermed vore förbunden den vid
sträcktare rätten till nederlag äfven på andra orter. Lika med Friherre 
Ra a b tror jag, att, om icke denna sednare nederlagsrätt beviljas, så 
har icke något blifvit gjordt, för att främja exporten af sprit, hvil
ket väl vore det hufvudsakliga syftet med hela denna reform. Så 
har åtminstone under alla diskussioner saken för oss framställt sig. 
Herr von Kock ansåg, att man borde afstå Utskottets hemställan, för 
att göra bränvinsbrännarne mera benägna att ingå på en samman
slagning af tillverknings- och försäljningsskatterna. Jag får erkänna 
att det kan ligga någon sanning i detta Herr von Kochs sätt att se 
saken, men jag fruktar, att, då vi eu gång antagit förslaget om neder
lagsrätt, så få vi väl ock lof att draga konseqvensen deraf.

Jag yrkar bifall till denna punkt.

Herr von Möller: När Bevillnings-Utskottet sista gången in
kom till Riksdagen med sitt förslag till skrifvelse, så innefattade 
detta blott att Kongl. Maj:t måtte tillse om och på hvad sätt denna 
nederlagsrätt kunde medgifvas, samt afgifva nådig proposition i äm
net till Riksdagen. Detta gillades icke af Första Kammaren. Eu 
månad har förflutit sedan Kammaren då fattade sitt beslut, så att 
troligtvis har den långvariga diskussionen, som då föreföll, fallit ur 
Herrarnes minne. Men vi hafva fått diskussionen i tryck; och ser 
man till hvad som då yttrades såsom skäl för eu återremiss, så fin
ner man, att detta bland annat var det outredda skick i hvilket ären
det befann sig, så att man icke visste, huruvida denna rätt till neder
lag af bränvin på offentliga platser skulle utsträckas till 5 år eller 
endast till den 1 Oktober följande år; huru det skulle tillgå med 
bränvinets förädling i och för exporten; hvar denna rening skulle 
ega rum, om bränvinet finge uttagas från Kronans magasin, för att 
renas; huru tillsyn skulle utöfvas vid bränvinets transporterande 
från brännerierna till nederlagen i stapelstäderna m. m. dylikt.

På grund häraf ansåg man, att Riksdagen icke borde aflåta den 
af Utf&ottet då föreslagna underdåniga skrifvelse, enär Kongl. Maj:t
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saknade all ledning angående Riksdagens åsigt i frågan, och det så
ledes vore fara värdt, att, då Kongl. Maj:t inkommit med sitt för
slag, detta såsom möjligen icke öfverensstämmande med Riksdagens 
åsigt endast skulle blifva sönderrifvet. Nu har Utskottet emellertid 
icke brytt sig om att utreda och framhålla alla dessa förhållanden, 
utan i stället föreslagit, att Riksdagen skulle öfverlemna åt Kongl. 
Maj:t rättigheten att utarbeta och utfärda en sådan författning. 
Detta är ett af de många förtroendevota, hvarmed man vid denna 
riksdag besvärat Kongl. Maj:t. Men jag får säga, att jag icke tror 
det vara lyckligt att gorå det, tv bär äro så många saker, som böra 
tagas i betraktande vid en alldeles ny lagstiftning sådan som denna, 
att jag tror det skulle vara för Kongl. Maj:t ganska angenämt, att 
få höra Riksdagens yttrande i frågan. Det är från denna synpunkt 
och på grund af hvad jag nu anfört, som jag anhåller att, om Kam
maren skall fatta något beslut, få förena mig med Herr Faxe, hvil
ken upptagit Utskottets förra hemställan. Då Utskottet icke brytt 
sig om att fästa uppmärksamheten på de af Kammaren vid åter- 
remissen uttalade önskningar, så får Utskottet förlåta, om man af- 
slår dess nu framlagda förslag.

Grefve Mörner, Oscar: Jag råkade att försäga mig förra gån
gen jag hade ordet. Min mening var att yrka bifall till Herr Faxes 
förslag.

Den 1.3 Maj. f. m.

Herr Arrhenius: Redan då denna fråga förra gången förevar 
och inom denna Kammare diskuterades, erinrade jag, att den vid 
brännerierna medgifva nederlagsrätten skulle blifva af blott ringa 
vigt, i fall den icke utsträcktes till tullplatser och andra lämpliga 
orter, så, att exporten af bränvin derigenom komme att underlättas. 
Genom hvad Riksdagen redan beslutat, hafva så stora lättnader blif- 
vit lemnade för dem, som bedrifva bränvinsliandteringen, att man 
med skäl bör kunna hoppas, att produktionen af bränvin inom lan
det kommer att blifva större hädanefter än hittills; men dervid få vi 
val icke stadna, ty meningen kan val icke vara, att inom landet 
skall konsumeras större qvantitet bränvin än förut, utan snarare 
mindre. Men sprit är en vara, som mycket väl kan gå till utlandet, 
och vi böra ställa så till, att af det inom landet producerade sprit- 
förrådet betydliga qvantiteter må kunna exporteras, i hvilket af
seende konjunkturen för det närvarande är särdeles gynnsam, eme
dan den franska marknaden nu är öppen för vår import, hvilket 
förut icke varit händelsen. För landet skulle det vara en ofantligt 
stor vinst, om bränvinsindustrien kunde ledas i den riktning., att 
bränvin et förädlades till sprit och exporterades. Då utländskt brän
vin får uppläggas på nederlag, utan att deraf uppkommit något men 
för staten, så torde man väl ock böra medgifva enahanda rättighet 
för bränvin, produceradt inom landet. Deraf följer icke, att. staten 
skulle komma att förlora något, tv allt det bränvin, som konsumerades 
moln landet, komme ju fortfarande att draga den skatt, som derpå 
blifvit lagd. Ett öfverskott af bränvin, som icke för tillfället eller 
närmast efter produktionstiden konsumeras, utan ligger på nederlag
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eller exporteras, minskar sålunda icke beloppet af de inkomster man 
för året beräknat af bränvinsskatten, då dess belopp alltid är och 
blir beroende af konsumtionen, som väl för den närmaste framtiden 
torde kunna beräknas blifva lika med hvad den i medeltal hittills 
varit de sednare åren.

Man har klandrat Utskottet derföre, att det föreslagit Riksdagen 
att till Kongl. Maj:t öfverlemna att i denna fråga lagstifta. Men 
Riksdagen har, såsom mig synes, ganska välbetänkt vid denna riks
dag redan lemnat Kong!. Maj:t så många förtro ende vota af vida 
större betydelse, t. ex. i frågan om jernvägarne, att jag icke tror, att 
Riksdagen, med kännedom om den samvetsgrannhet hvarmed ären
dena hos Kongl. Maj:t behandlas, bör kunna hysa några synnerliga 
betänkligheter vid att till Kongl. Maj:t öfverlemna äfven detta ärende; 
i all synnerhet, som man mer än väl har sig bekant att förslag i 
detta hänseende finnas utarbetade och så beskaffade, att de böra 
kunna anses svara mot de fordringar man härvid kan hafva. Ut
skottet har trott, att målet på det sätt detsamma föreslagit lättast 
och säkrast skulle kunna vinnas, om Regeringen med de krafter, 
hvaröfver densamma har att förfoga, lät utarbeta en författning i 
detta hänseende, i öfverensstämmelse med hvad förut skeft rörande 
tullnederlag för utländska spritdrycker in. m., hvilken lagstiftning 
ock helt och hållet faller inom det ekonomiska området, som efter 
grundlagen är öfverlemnad åt Kongl. Maj:t.

För mig ställer sig frågan mycket enkelt, det gäller endast, huru
vida vi skola för den svenska spriten, som icke kan konsumeras 
inom landet, utan måste exporteras, bevilja samma fördelar, som 
redan finnas medgifna för den utländska, allt under de vilkor och 
kontroller, som finnas fullt betryggande, med afseende å dylik varas 
uppläggande på nederlag. Jag får derföre inskränka mig till att 
yrka bifall till Bevillnings-Utskottets hemställan.

Herr von G-egerfelt: Eu talare, som yrkat utslag på Utskot
tets förslag och afslag å alla åtgöranden, har grundat sitt yrkande 
derpå, att man derigenom skulle kunna köpa sig en sammanslagning 
af tillverknings- och försäljningsskatten. Om också häri ligger eu 
slags machiavellism, så är den dock öppen och ärlig, men aå jag 
för min del icke kan anse det vara någon fördel att köpa detta 
samtycke, så kan jag ej instämma med denne talare. Då jag var en 
ibland de aderton, som förra gången voterade för bifall till Utskot
tets betänkande, så kan jag icke blifva beskylld för inkonseqvens, 
då jag nu förenar mig med Herr Faxe. Det åberopades förra gån
gen den stora kraft, hvaraf nuvarande Bevillningsutskott var mäk
tigt. Jag har af mekaniken lärt att ingen kraft bestämmes, utan i 
förhållande till den tid den bär att verka och, oaktadt jag icke an
ser mig ega stor siareblick, trodde jag mig dock redan förra gången 
ärendet förevar kunna inse, att tiden icke skulle vara tillräcklig för 
utarbetandet af ett fullständigt förslag. Bevillnings-Utskottet har 
emellertid efter återremissen ansett sig icke ånyo böra framkomma 
med samma hemställan, emedan det skulle vara mindre grannlaga.
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Ser män emellertid på de båda förslag, Utskottet vid de särskilda 
tillfällena framlagt, sa måste ettdera icke vara grundlagsenligt I 
det förra förslaget begäres, att Kongl. Ma,j:t skulle aflåta en propo- 
sition i ämnet till Riksdagen. Här begäres åter, att Kongl. Makt 

.affärda en författning. Ligger frågan inom Riksdagens lag
stiftnings! ätt, sa är det förra förslaget riktigt, men om den åter lig
ger inom området för Kongl. Maj:ts lagstiftningsrätt, så var det 
orätt förra gången att begära en proposition till Riksdagen. För 
mm del tror jag, att det tillhör Riksdagen att stifta lag i denna 
fråga, och af detta skäl vidhåller jag mitt yrkande om bifall till 
Herr k axes förslag.

Nu, likasom vid så många andra tillfällen, har man talat om 
det gamla ordspråket: “medan gräset gror dör kon“. Jag tror dock 
icke att bränvmsbrännarne dö, om de få tillgodonjuta det gräs mm 
ar en frukt af förbättringen, att de nemligen slippa att betala skatten 
för an den 1 Oktober, men deremot torde det -:ara skäl att tillse, att 
icke Rrksgäids-kontoret dör i brist af gräs och man bör derför icke
£a../ör ^n(^a skilnaden är, att den utsträckta nederlagsrätten
blitver införd ett år sednare.

Ln talare har fäst uppmärksamheten på att, om icke frågan öfver- 
lemnas till Kongl. Maj:t, hela författningen skulle komma att sönder- 
nfvas. Jag tvär icke att de, som vilja förbehålla sig och Riksdagen 
pröfnmgsrätt af Regeringens förslag, skola af det skälet afstå derifrån.

Alan har äfven åberopat, att Riksdagen redan visat så stort för
troende till Regeringen, att stora summor blifvit öfverlemnade för att 
af Regeringen användas. Detta är visserligen sannt, men Riksdagen 
bär icke derigenom till Kongl. Maj:t öfverlemnat sin beslutanderätt 
i beskattnings- och lagstiftningsväg, utan endast lemnat dispositions- 
ratt öfver vissa anslagna belopp, hvilket är något helt annat. Jag 
yrkar bifall till Herr Faxes förslag.

i nherresaf Ugglas: Långt ifrån att misstycka, att en ärad ledamot 
åter har omfattat Bevillnings-Utskottets förra förslag, kan jag för min 
del ej finna mig annat än tillfredsställd dermed, ty det är det förslag 
som jag från början försvarat, och som Kammaren och den värde anmär- 
karen sjelf bidragit att till Utskottet återremittera. Jag kan derföre 
ej finna, hvarföre Utskottet blifvit utsatt för sådana anmärkningar 
som här blifvit gjorda. Man säger, att Utskottet fått sig förelagdt 
att utarbeta ett förslag. Jag skulle önska att de Herrar, som andragit 
detta, suttit i Utskottet och på de korta stunderna mellan plena 
försökt utarbeta ett sådant förslag. Jag tror, att t. o. m. med de 
göda krafter, som inom Utskottet lära finnas, sådant varit omöjligt. 
Då Utskottet således icke med hopp om framgång kunnat utarbeta 
något nytt förslag, återstod icke någon annan utväg än den Utskottet 
anvisat, såvida man icke ville ånyo framlägga precis samma för
slag som förut. Att så icke skett, var blott förestafvadt af en skyldig 
höflighet mot Kammaren och kan icke anses såsom någon o»rann- 
lagenhet från Utskottets sida. °

Man talar här om, att förslaget skulle innebära ett så stort för- 
Riksd. Prof,. 1871. 1 Afd. 4 Band. 26
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troendevotum till Kongl. Maj:t, men dervid ber jag att få erinra att 
Kongl. Maj:t redan eger uteslutande rätt att besluta i afseende pa 
åtskilliga frågor rörande nederlag, såsom om tiden derför, sättet för 
nedeidagsgodsets förvarande in. m. Jag öfverlemnar emelleitid fragan 
helt och hållet i Kammarens händer, helst jag befinner mig i den 
egendomliga ställning att jag nu nödgas motsätta mig ett förslag, 
som jag förra gången ansag vara det bästa, men som jag, till följd 
af Kammarens då fattade beslut, numera ansett mig böra frångå.

Grefve Mörner, Carl Göran: Fn åt Utskottets ledamöter,
som förordade det sednaste förslaget, hide mycken vigt derpå att de 
närvarande konjukturerna skulle vara särdeles fördelaktiga, emedan 
Frankrike både' stort behof af svenskt bränvin, och ansåg han det 
derföre nödvändigt att Utskottets förslag skulle bifallas. Dermed 
får jag erinra att, såvidt jag kunnat göra för mig klart, är för allt 
bränvin, som hittills blifvit tillverkadt, skatt redan erlagd och det 
kan val icke vara meningen, att denna skatt skall först återlemnas föi 
att man skall få det nöjet att låta obeskattadt bränvin forslas pa 
landsvägarna. Det kan således endast blifva fråga om det bränvin, 
som kan komma att tillverkas vid pressjästfabrik ernå eller i höst, 
och skall Frankrike vänta på bränvin härifrån till denna tul, sa 
kommer detta bränvin icke till gagn vid dess vinskörd i sommar. 
För öfrig!, lärer icke något hinder vara för Frankrike att erhålla 
svenskt bränvin äfven under nuvarande lagstiftning. När restitution 
af skatten eger rum vid export, så tror jag att man får vara nöjd 
dermed. Man har ansett Utskottet hafva genom nu föredragna be
tänkande gatt Riksdagens önskningar tillmötes. Nej, visserligen icke! 
Riksdagen har begärt ett utarbetadt förslag rörande nederlagsfnheten 
och hvad hafva vi fatt i stället? Jo en framställning att lemna hela 
saken till Kongl. Maj:t och detta icke allenast med den inskränkning 
att begära utarbetande af ett förslag, utan sålunda att Kongl. Maj.t 
skulle äga att genast låta sätta detsamma i verket, åberopande der
vid att frågan endast utgmrde ett ekonomiskt lagstiftningsärende. 
Ett beslut, som skall komma att under fem år inverka pa var budget, 
tror jag emellertid icke är eu sådan truga. För min del ansei jag 
alltså, att Riksdagen eger rätt att hafva sitt ord med i denna ange
lägenhet. Man har sagt att det skulle vara så mycket mindre 
vådligt att öfverlemna frågan till Kongl. Maj:ts afgörande, som ett 
förslag redan skulle vara i Civil-departementet utarbetadt. Hvarför 
har då Bevillnings-Utskottet icke tagit kännedom om detta förslag. 
Detta tycker jag hade varit vida mera tjenligt, än att framkomma 
med ett förslag, sådant som det nu framlagda. Äfven har det blifvit 
anfördt, att det icke vore mera än billigt att medgifva denna neder
lagsrätt, enär utländska bränvinsbrännare redan skulle vara i åtnju
tande af enahanda frihet. Detta slog mig för pannan och cla mitt 
minne sade mig, att så icke skulle vara förhållandet, vände jag mig 
till den person inom Kammaren af hvilken den tillförlitligaste upp
lysningen i detta hänseende kunde erhållas^ eller sjelfva General- 
tulldirektören, samt erhöll äfven bekräftelse på att nederlagsrätt för 
utländskt bränvin af säd eller potatis icke eger mm. Drulbranvm



kau icke gerna blifva fråga om, då inhemskt sådant endast kunde 
möjligen tillverkas af rönnbär, och detta icke kunde utgöra några 
särdeles störa qvantiteter. Uppgiften var således icke fullt exakt. 
Man bär vidare sagt, att detta förtroendevotum icke skulle vara af 
f1betydelse i förhållande till de öfriga som vid denna riksdag 
biifvit gima. Emot några af dessa, hvilka jag ansett icke lämpliga, 
har jag stridt, och jemväl reserverat mig. Längre har jag icke 
kunnat komma, men skola vi utan all begränsning fortgå på nämnda 
\äg, sa kan det vara så godt att låta anslå på detta, hus “rum att hyra11
mi1 ,w-,iV,,,lckeT7idare besvära oss “ed att komma hit. .Jag yrkar 
bifall till Herr Faxe» förslag. & J

Den 13 Maj, t. in. 4Q3

Friherre Raab: En af de aderton har nyss yttrat sig i denna 
truga och det torde vara mycket vågat att tvista med honom, en 
känd stor jurist, huruvida Utskottets förslag är grundlagsenlig! eller 
1(? Jag kan dock sannerligen icke fatta, huru reglementariska före
skrifter åt den beskaffenhet, som är i fråga, någonsin kunna komma 
under rubriken af sådan lagstiftning, att Kongl. Maj:t ej skulle ega 
ensam utöfva den. Hör det åter icke till de lagstiftningsfrågor hvari 
begge statsmakterna skola deltaga, så kan jag icke förstå huru man 
kan hysa den mening, att vi nära nog skulle uppgifva vår .ställning 
såsom representanter, om vi lemnade åt Kongl. Makt att utfärda 
stadganden i ämnet.

En talare_ bakom mig har läst upp ett anförande, som han höll 
torra gången denna fråga var före, och han hemställde om det icke 
vore nödvändigt, att Kongl. Maj:t hade ett stöd för sitt åtgörande 
uti ett uttalande från Riksdagen. Men hvad stöd skall Kongl Makt 
kunna påräkna, om Kammaren den ena gången beslutar eu sak och 
den andra gången med _ några rösters pluralitet alldeles motsatsen. 
Ett sadant stod synes mig vara särdeles vanskligt. Vidare har det 
biifvit anfordt såsom ett fel, att det icke biifvit omständligare påpekadt 
åt Utskottet, huru man tänkt sig de närmare bestämmelserna i af- 
seende a tiden och sättet för denna nederlagsfrihet. Men det måtte 
val ligga inbegripet i en hemställan att Kongl. Makt skall taga frå
gan i öfvervägande och för öfrigt finnes ju diskussionen att tillgå 
i tryck. 6
i. ^er *a eianra derom, att faran för försnillningar möi libell
kan blifva stor, om man nemligen utgår från den grundsats som'vid 
torra riksdagen uttalades, att icke något bränvin får transporteras 
tran ett ställe till ett annat, med mindre än att skatten derför biifvit 
betald. Det blir da på bränvinsegarens risk och icke på Kronans 
som transporten sker, och något underslef synes mig icke vara möjligt 
Jag yrkar bifall till Utskottets förslag. J ö

Herr Faxe: Man har emot mitt förra yttrande anfördt, att Riks
dagen redan gifvit så stora bevis på sitt förtroende till Regeringen 
att man icke borde tveka att genom antagandet af Utskottets för-’ 
slag, lemnat ett ytterligare sådant bevis. Eu talare har redan visat 
den betydliga skilnaden emellan dessa beslut. Då både Riksdagen 
beviljat en viss summa att använda till ett visst ändamål, men med-
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gaf att Kongl. Makt fick välja emellan de olika föremål som kunde 
komma i fråga. Nu har Riksdagen beslutat en viss skatt att utgå i 
en viss ordning och nu vill Riksdagen öfverlemna till Kongl. Maj:t 
att ändra denna ordning, och det må väl vara en helt annan sak 
än att öfverlemna åt Kongl. Maj:t den dispositionsrätt öfver ett 
anslag som jag nyss antydt. ; „

Om Utskottet haft för afsigt att Kongl. Maj:t skulle, utan af
seende på det beslut som redan blifvit fattadt rörande nederlags- 
rätten vid brännerierna, besluta angående denna vidsträcktare neder
lagsrätt och deraf följande restitution, då borde Utskottet uttalat 
detta så tydligt, att det blifvit klart för Kongl. Maj:t hvad Riksdagen 
åsyftat. Nu äro emellertid Utskottets egna ledamöter ovissa om 
denna nederlagsrätt må utsträckas blott till den 1 Oktobei eller 
till fem år, och det måste således blifva temligen svårt för Kongl. 
Maj:t att veta hvad Riksdagen menat.

Utskottets ordförande anser det värn fråga endast om en eko
nomisk författning, men jag tillåter mig fråga, om man så kan anse 
en författning som afser tillämpningen af en beskattning. Hade här 
varit bsslutadt, att anstånd skulle beviljas med skattens erläggande, 
i händelse bränvinet lades på nederlag, då kunde man gerna åt 
Kongl. Maj:t hafva öfverlemnat att meddela de närmare bestämmel
serna, huru det skulle ordnas med hänseende till kontrollen. Man 
har sagt att ett beslut, fattadt i den riktning jag föreslagit, skulle 
blifva motsatsen till hvad Kammaren förut åsyftat. Kammaren bär 
åsyftat att få ett fullständigt uppgjordt förslag, men då det icke 
kunnat ske, så finnes ej annan utväg än att bifalla Utskottets första 
hemställan, hvilket jag äfven anhåller att Kammaren måtte göra.

Herr von Koch: Efter hvad som nu blifvit i frågan anfördt
och under förhoppning att de följande talarne måtte följa exemplet, 
afstår jag från ordet och skall enskilt mellan fyra ögon yttra ett 
och annat, som jag haft för afsigt att nämna.

Grefve Hamilton, Hugo Bengt Archibald: Bevillnings
utskottet har från många håll fått skarpa förebråelser för det Ut
skottet icke ställt sig till efterrättelse Kammarens begäran att Ut
skottet skulle utarbeta ett fullständigt förslag. Jag hemställer dock, 
huruvida det skulle varit möjligt för Utskottet att mot Riksdagens 
slut utarbeta ett förslag och om det sedan skulle varit möjligt för 
Riksdagen att nu medhinna en utförlig diskussion af detsamma och 
vidtaga möjligen erforderliga sammanjemkningar. I likhet med Ut
skottets ordförande tror jag, att Utskottet gjort hvad det kunnat 
göra. Då Utskottet förra gången hemställde, att man skulle hos Re
geringen begära utarbetande af ett lagförslag att föreläggas Riks
dagen, men detta icke vann Kamrarnes bifall, så hade Utskottet, 
— när det icke sjelf medhann att utarbeta ett förslag, men ansåg 
att, om ett beslut i år blefve fattadt, åtskilliga fördelar skulle vara 
dermed förenade — icke någon annan utväg att anlita än den, hvaraf 
Utskottet begagnat sig.

X afseende å sjclfvä säken bär män här änmärktj ätt 6tt biiäii
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till Utskottets hemställan skulle innebära ett stort förtroendevotum 
till Regeringen. För min del får jag säga att jag icke uppfattat sa
ken sålunda. Det är nemligen icke fråga om att bevilja nederlags
rätt, ty sådan är redan beviljad, utan frågan är endast att få flytta 
bränvin från ett nederlag till ett annat, och huru detta skall tillgå 
anser jag vara af underordnad vigt och gerna kunna öfverlemnats till 
Kongl. Maj:t. Följden af Herr Faxes förslag i praktiskt hänseende 
skulle vara den, att vid alla brännerier i riket skulle anordnas ne
derlag, och att bränvinet skulle komma att ligga på många små neder- 
lagsplatser i stället för på några få stora, en anordning, hvars för
delar jag icke kan inse. Jag tror derföre, att man bäst kommer 
ifrån saken och uppnår ett godt resultat, om man bifaller Utskottets 
hemställan, i hvilken jag instämmer.

Herr Arrhenius: Jag har nödgats begära ordet derföre att 
jag finner mitt förra yttrande måhända varit otydligt, då det blif
va missförstådt. Det har nemligen blifvit erinradt, att utländskt 
bränvin icke får läggas på nederlag, och att, då man yrkade på 
likställighet för det svenska bränvinet med det utländska, man så
lunda icke kunde fordra nederlagsrätt för det förra. Jag anhåller 
att härvid få erinra, att uti tulltaxan rubriceras arrack, rum och 
cognac såsom “bränvin", och jag bär häraf samt med hänseende der
till, att de äro brända eller distillerade spritdrycker omnämnt dem 
såsom utländskt bränvin som får läggas på nederlag, och borde ef
ter min åsigt det inhemska bränvinet förunnas samma fördel. Af 
ett sådant medgifvande skulle statsverket väl icke komma att gorå 
någon förlust, men deremot landet i dess helhet en stor vinst, då på 
detta sätt tillfälle kunde öppnas till en lönande export af en på den 
utländska marknaden kurant handelsvara.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till den förevarande pukten, dels af Herr Faxe, att Kammaren, 
med afslag å punkten, skulle bifalla 2:dra punkten i Bevillnings
utskottets Betänkande N:o 5, endast med den ändring, att ordet 
tillse utbyttes emot ordet utreda; och dels slutligen att den föreva
rande punkten skulle af Kammaren afslås.

Härefter framställdes först proposition på bifall till punkten, 
hvarvid svarades många ja och nej i blandning, sedermera proposi
tion på antagande af Herr Faxes förslag, då svaren likaledes ut- 
föllo med många så väl ja som nej, och slutligen på afslag å punk
ten, hvartill svarades många nej jemte åtskilliga ja; hvaruppå och 
efter det att proposition å bifall till punkten ånyo blifvit framställd 
samt med många både ja och nej besvarad, Herr Grefven och Tal
mannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Sedan votering äskats samt Kammaren, uppå Herr Grefven och 
Talmannens framställning, såsom kontraproposition vid voteringen
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antagit Herr Faxes förslag; uppsattes, justerades och anslogs föl
jande voteringsproposition:

Den som bifaller lista punkten i Bevillnings-Utskottets Memo
rial N:o 7, löstal

ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, afslår Kammaren punkten och bifaller 2:dra punk

ten i Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 5, endast med den än
dring, att ordet tillse utbytes mot ordet utreda.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 25;
Nej — 44.

2:dra punkten.

Lades till handlingarne.

3:dje och 4:de punkterna.

Herr von G-egerfelt: Jag anhåller att Andra Kammarens be
slut rörande dessa punkter måtte blifva uppläst och jag derefter få 
ytterligare tillfälle att yttra mig.

i anledning häraf tillkännagaf undertecknad, att, enligt ankom
met protokollsutdrag, Andra Kammaren i afseende å de ifrågava
rande punkterna fattat ett så lydande beslut:

“Med utslag å Utskottets hemställanden i hvad desamma skilja 
sig från nedanintagna beslut, förklarade Kammaren att den i dessa 
punkter till förnyad handläggning anmälda 16 § i författningsförsla- 
get skulle erhålla följande lydelse:

§ 16.
Inträffar minskning, vare sig genom leckage, afdunstning eller 

olyckshändelse i det å nederlag vid bränneri upplagda bränvinets 
kärnstål eller styrka, skall ändock den i § 11 stadgade afgift erläg
gas för allt det bränvin, som enligt journalen blifvit å nederlaget 
upplagdt; dock att, der minskningen, utan egarens vållande, genom 
olyckshändelse uppkommit, Kongl. Maj:t må kunna medgifva skälig 
lindring i afgiften.

Å nederlag befintligt bränvin utgör underpant för afgiftens be
höriga, erläggande.

Till ytterligare säkerhet för afgiftens utbekommande skall det 
bränvin, som vid tillverkningens upphörande tinnes qvar å neder
laget, vara mot eldskada försäkradt; och åligger i thy fall tillverka
ren att, då tillverkningen upphör, visa det sådan försäkring skett för
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minst tre nästföljande månader till ett värde, ej understigande af- 
giftens belopp, samt att till tillsyningsmannen aflemna försäkrings- 
handlingarne, jemte behörigt bevis att Kronan eger rätt till så stor 
del af försäkringssumman, som för afgiftens gäldande erfordras; bö
rande, derest försäkringstiden tilländagår före den 1 nästkomman
de Oktober, försäkringen förnyas. Underlåter tillverkaren att full
göra hvad sålunda föreskrifvet är, skall tillverkningsafgiften vara 
genast till gäldande förfallen".

Herr von Gegerfelt: Jag hemställer vördsamt att Kamma
ren måtte fatta enahanda beslut som Andra Kammaren. Herrarne 
behagade finna att enda skilnaden emellan Andra Kammarens beslut 
och Utskottets förslag är, att den af Utskottet föreslagna vilkorliga 
förmånsrätten för skatten i bränneriredskapen är borttagen och der
till torde man hafva goda skäl. ty skilnaden emellan försäljnings
priset å bränvin och skatten torde väl sällan understiga en tredje
del af nämnda pris. Således utgör bränvinet tillräcklig säkerhet 
för skatten, äfven om man tager i beräkning ett icke obetydligt 
leckage. Skulle brän vinet af eu olyckshändelse förkomma, antyder 
ju författningen att eftergift af skatten kommer att ega rum och mot 
'eldskada skulle full säkerhet vara beredd. Betar rätt och tillbörligt 
att Kronan har all säkerhet för skatten, men hvad deröfver är, är 
icke rätt. Dessutom kan, om det ock skulle inträffa att bräuvinets 
värde voro otillräckligt för skattens gäldande, hvithet jag sökt visa 
ej gerna kan ske, med allt skäl ifrågasättas, om det vore billigt emot 
öfrige borgenärer att fordra säkerhet i annan egendom än bränvinet, 
åtminstone torde det vara ostridigt, att någon skymt af billighet icke 
förefinnes, då redskapen tillhöra annan person. Ett sådant stad
gande står i skarp strid med stadgandet i 42 §, enligt hvithet, då 
olaglig bränvinsbränning eger rum, egaren till bränneriredskapen 
får behålla desamma, såvida han icke i den olagliga tillverkningen 
varit delaktig. Här skulle egaren få ansvara för en loflig tillverkning. 
'Vidare kan det tilläggas, att denna förmånsrätt i redskapen i ytterst 
få fäll är tillämplig, ty naturligtvis skulle egaren under tiden, från 
det bränvinet lägges på nederlaget och till dess det uttages, komma 
att förfoga öfver redskapen, och det skulle säkerligen möta stora 
svårigheter att sedermera förmå honom att framskaffa dem. Hvad 
jag dock mest af allt har emot stadgandet är, att det synes mig stå 
i strid med civillagen. Att Kronan eger förmånsrätt i bränvin som 
förvaras i magasin inom lås och bom ar riktigt; men att förmåns
rätt eger rum i annan egendom, som icke är i Kronans förvar och 
till och med kan tillhöra annan person, kan icke stå tillsamman med 
eu sund lagstiftning.

För öfrigt är skillnaden emellan Andra Kammarens beslut och 
Utskottets förslag uppenbarligen endast en redaktionsförbättring. 
Ordet underpant begagnas i stället för ordet säkerhet, och detta öf- 
verensstämmer äfven med det uttryck, som blifvit begagnadt på ett 
annat ställe. Vidare finnas närmare och tydligare bestämmelser- 
meddelade om förnyandet af assuransen för det på nederlag liggande 
bränvinet.
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Till följd af hvad jag nu anfört får jag yrka, att Kammaren, 
med afslag å Utskottets hemställan, måtte fatta enahanda beslut 
som det af Andra Kammaren fattade, hvilket här nyss blifvit 
uppläst.

Friherre af Ugglas: Jag vill endast i största korthet tillkän
nagifva, att jag instämmer med Herr von Gegerfelt, då Andra Kam
marens beslut hufvudsakligen öfverensstämmer med Utskottets för
slag, och såsom jag villigt erkänner i vissa delar är något bättre. 
Jag ber endast att få afgifva min förklaring hvarför Utskottet an
sett att redskapen jemväl böra vara säkerhet för skatten. Detta är 
nemligen bemtadt från föreskriften i nu gällande lag, att, derest nå
gon förbrytelse begås, brun vinsbränningsredskapen jemväl dömes för
bruten. Det är visserligen sannt att, om egaren till redskapen är 
oskyldig, så återfår han desamma, men tillverkaren är alltid skyldig 
att betala deras värde. Jag medgifver dock, att den här föreslagna 
panträtten med skäl kan vara föremål för vissa betänkligheter, och 
tror derföre att Kammaren handlar rätt, om den, med bifall till Herr 
von Gegerfelts förslag, godkänner den lydelse af paragrafen, som af 
Andra Kammaren blifvit antagen.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, framställdes först 
proposition på bifall till de förevarande punkterna, hvarvid svarades 
nej, och sedermera proposition på biträdande af det beslut, Andra 
Kammaren rörande dessa punkter fattat, hvilken proposition med ja 
besvarades.

5:te punkten.

Friherre af Ugglas: 1 21:sta punkten af sitt förra betänkande 
hade Utskottet tillstyrkt att 1 och 2 momenten i 17 § måtte er
hålla den lydelse som Utskottet föreslagit. Häremot anmärktes, att 
det i första momentet omförmälda belopp, 1,000 kannor, stod i strid 
med de i 18 § omtalade 1,500 kannor. Jag måste Öppet bekänna, att 
den ärade talare som gjorde denna anmärkning hade rätt. Det lig
ger verkligen en inkonseqvens häruti, ehuru den icke är af någon be
tydelse. Då emellertid Andra Kammaren bifallit förslaget oförän- 
dradt samt Utskottet ej ansåg skäl vara att framlägga ett förän- 
dradt förslag, som skulle föranleda olika beslut, med deraf följande 
samman]emkning och möjligen votering, hvartill tiden svårligen torde 
vara tillräcklig samt då den ärade talaren, såsom jag tror, sjelf med- 
gifvit att inkonseqvensen icke är af någon betydelse, så vågar jag 
hemställa om bifall till lista mom. i 17 § af Bevillnings-Utskottets 
i betänkandet N:o 5 afgifna förslag till förordning.

Herr von Möller: Då Bevillnings-Utskottets ordförande erkänt 
att i denna punkt jemförd med 18 §, ligger en inkonseqvens, men An
dra Kammaren redan antagit Utskottets förslag, så vill jag icke vi
dare motsätta mig detsamma, då här ej gäller någon vigtigare fråga. 
Det blifver en inkonseqvens till i förslaget, men detta skall icke
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genera mig, då jag icke varit bland dem, som medverkat till dess 
författande.

Efter härmed slutad öfverläggning, framställdes proposition på 
bifall till lista mom. i 17:de §:n af Bevillnings-Utskottets i Betän
kandet N:o 5 afgifna förslag till förordning angående vilkoren för 
brän vinstill verkning; hvilken proposition med ja besvarades.

6:te och 7:de punkterna jemte eistci momentet i § 19 och 2:dra mo~ 
mentet i § 39 af för fatt ni ags för slag et.

Biföllos.

A'-.de punkten.

Herr von Gfeijer: Då jag biträdde Utskottets förslag till för
ändrad lydelse af försäljningslagens 10 § när denna fråga förra gån
gen förevar, så är det kanske icke lämpligt att jag öppnar denna 
diskussion. Anledningen dertill är emellertid den, att jag kommit 
att tänka på hurusom genom några få ords ändring i förslaget, 
måhända en och annan af de olägenheter, som blifvit påpekade vid 
återremissen, kunde få anses undanröjda. Jag skulle nemligen vilja 
föreslå, att i det nya momentet orden usom närmast motsvarar" utbytas 
mot “ej understigande“. Då jag vid återremissen icke bestämdt utta
lade min åsigt i frågan, så ber jag att nu få yttra några ord. Om 
Riksdagen antagit förslaget att ingå till Kongl. Maj:t med en under
dånig anhållan, det Kongl. Maj:t täcktes taga i öfvervägande, huru
vida icke försäljnings- och tillverkningsskatterne borde sammanslås 
samt. i sammanhang dermed ny försäljningslag utarbetas, så skulle 
jag icke haft något emot, att 10 § bibehölles oförändrad, sådan som 
den lyder i nu gällande försäljningslag. Men. då en sådan skrifvelse 
icke blifvit beslutad, så måste jag erkänna att det synes mig syn
nerligen angeläget, att Riksdagen beslutar någon omredaktion af 10 
paragrafen i den riktningen att åtminstone en del åt den mindre för
säljningen undandrages monopoliseringen, så att fältet öppnas för kon
kurrens. Att låta det nya momentet utgå utan att sätta något an
nat liknande i stället, tror jag vore mindre välbetänkt och det är af 
detta skäl som jag nu yrkat den förändring jag omnämnt. Jag vet 
allt för väl, att Kammaren icke antager mitt förslag, men jag för
modar, att äfven de, som helst behållit författningen oförändrad, 
skola finna olämpligheten af att gifva den 10 §:n en sådan lydelse 
som den skulle få i fäll det föreslagna nya momentet helt enkelt ut- 
strykes. Jag tillåter mig fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, 
att, enär båda Kamrarne redan ur första punkten i 2:a momentet af 
10 § uttagit orden “all den minutering med eller41, så och om icke 
något vidare tillägg göres, kommer paragrafen att förändras derhän, 
att stadskommun visserligen kan fortfarande såsom hittills öfverlåta 
åt bolag hela bränvinsförsäljningen men endast under vilkor att icke 
å något försäljningsställe får utöfvas minutering ensam för sig utan 
förening med utskänkning. Härigenom och såvida icke särskildt stadgadt
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blifver, att minuteringsrättigheter skola på auktion utbjudas, torde mån
gen stadskommun utsättas för frestelsen att, för att kunna koncen
trera hela bränvinsförsäljningen i sin hand ordna denna försäljning 
på ett för sedligheten mindre betryggande sätt än hittills. Jag hem
ställer, att Kammaren ville taga detta i betraktande och att de, som 
satt sig in i frågan, täcktes säga sin mening. Jag yrkar bifall till 
Utskottets förslag, med den ändring jag omnämnt.

Herr Arrhenius: Då frågan förra gången förekom, biträdde
jag Utskottets förslag. Punkten återremitterades och under behand
lingen i Utskottet har det äfven visats, att för minuthandel med 
bränvin borde finnas viss garanti, så att densamma komme i säkra 
och goda händer och att det borde hafva lemnats åt städerna att 
pröfva anbuden, hvarefter de borde inlemnas till Konungens Befall
ningshafvande, som sedermera skulle antaga eller afslå desamma, 
liksom nu sker med utskänkning. Då emellertid Andra Kammaren 
redan antagit punkten och det icke torde vara att emotse att utar
betande af ett nytt förslag skulle nu under Riksdagen kunna med
hinnas, så inskränker jag mig att föreslå afslag på denna punkt, 
hvarigenom frågan nu för tillfället skulle komma att förfalla.

Herr Lagerstråle: Jag instämmer uti den siste talarens yr
kande om afslag och ber endast att få tillägga några ord. Genom 
det beslut, som förut af båda Kamrarne blifvit fattadt är bestämdt 
att bolag endast få utöfva utskänkningsrätt. Rättigheten till minut
handel åter skall utbjudas å offentlig auktion. Då tyckes det vara 
väl mycket begärdt att såsom bär till utgångspunkt för denna hem
ställan taga omsorgen att underlätta tillfället för iandtbefolkningen 
när de besöka städerna att tilltvinga sig konkurrens, hvilket skulle 
blifva följden, om man stadgade ett bestämdt antal utminuterings- 
ställen. Det tyckes mig böra få bero på vederbörande inom städerna 
att ordna den saken efter hvad behofvet krafvel1 och såsom kan vara 
nödigt för upprätthållande af god ordning och skick inom kommu
nen samt främjande af de ekonomiska intressena. Då i författnin
gen är medgifvet, att minuthandelsställen få inrättas jemväl på lan
det, i händelse nemligen de kommunala myndigheterna samt Konun
gens Befallningshafvande derom äro ense, så synes det att icke från 
landsbygdens synpunkt något särskilt korrektiv behöfves genom 
lagstiftningen fastställas för ordnandet af städernas minuthandels
rörelse.

Om jag icke orätt uppfattat den förste talarens yttrande, så 
har lian tolkat stadgandet så, som om det icke skulle vara medgif
vet att med utskänkning jemväl få sälja i minut, men det faller ju 
naturligtvis af sig sjelf att den, som eger rätt att utskänka, äfven bär 
utminuteringsrätt. Af förslagets lydelse följer, att, sedan vederbö
rande kommunalstyrelse yttrat sig öfver antalet af försäljningsstäl
len, så blifver det af Konungens Befallningshafvande pröfvadt i 
hvad mån det kan bifallas eller icke. För landsbygdens del synes 
det vara tillräckligt att den kan få rättighet till minuthandel, men 
att det skulle erfordras en särskild påtryckning på städerna af den



beskaffenhet man här åsyftar, anser jag vara att gå för långt. Jag 
yrkar afslag.

Friherre af Ugglas: Efter Herr Lagerstråles yttrande skalljag 
fatta mig kort, enär jag instämmer med honom. Det finnes dock eu 
omständighet som jag vill påpeka. Jag har nemligen hört sägas af 
eu och annan, att, sedan Riksdagen antagit 1 moment i 10 §, det 
skulle vara en nödvändig följd att något stadgande blefve beslutet 
i öfverensstämmelse med 2:dra momentet. Om man antager lista mo
mentet, så sker emellertid icke annat, än att man utesluter rättigheten 
för städerna att åt bolag upplåta minuthandelsrättigheter, och detta kan 
val gå för sig, utan att man behöfver meddela några sådana bestäm
melser, som bär äro i fråga, rörande minuthandelns ordnande.

Herr von Gegerfelt: Efter mycken tvekan förenar jag mig med 
dem som yrkat afslag. Landtbornas anspråk på att hopa bränvin 
för godt pris är alldeles obilligt och dessutom finnas åtskilliga an
dra stadganden, som stå i uppenbar strid med det här föreslagna 
momentet. Det bör emellertid icke lemnas oanmärkt, att, sedan rät
tigheten att bilda bolag för minuthandel upphört, kunna städerna till
intetgöra denna inskränkning genom att besluta, att icke någon ut
minutering alls skall ega rum i staden, utan endast utsköljning. Jag 
hoppas dock, att städerna skola vara nog kloka att icke på det sät
tet trotsa den allmänna meningen i landet och hela författningens 
anda; och under den förutsättningen instämmer jag i yrkandet om 
afslag.
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Grefve Mörner, Carl Göran: Jag har icke hört, om något
yrkande om bifall blifvit gjordt, men på det att icke sådant må sak
nas och då jag icke kan dela den siste talarens filantropiska upp
fattning af städernas sätt att utöfva bränvinsförsäljningsmonopolet, 
får jag yrka bifall till Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Gref- 
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till Utskottets ifrågavarande förslag, dels af Herr von Geijer 
bifall till detsamma med den förändring, att orden: “sam närmast motsva- 
rar“ utbyttes emot orden: “ej understigande*; och dels slutligen, att Ut
skottets förslag måtte afslås; framställdes först proposition på bifall 
till Utskottets förslag, hvarvid svarades många nej jemte några ja, 
sedermera proposition på antagande af Herr von Geijers förslag, hvar
till svarades nej, och slutligen proposition på afslag å förslaget, då 
svaren utföllo med många ja jemte några nej; och förklarades ja nu 
hafva varit öfvervägande.

9:de och 10:de punkterna.

Lades till handlingarne.
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Justerades ett protokollsutdrag rörande Bevillnings-Utskottets 
Memorial N:o 7.

Anmäldes och bordlädes Lag-Utskottets Utlåtande N:o 27, med 
förslag till sammanjemkning af Kamrarnes skiljaktiga beslut vid be
handling af Lag-Utskottets Utlåtande N:o 23, i anledning af Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition med förslag till förordning angående fat
tigvården.

Kammaren åtskiljdes kl. 8 e. ro.

In fidem 

O. Brakel.

Lördagen den 13 Maj 1871.

Kammaren sammanträdde kl. 7 e. in.

Justerades två protokollsutdrag för sammanträdet å förmiddagen.

Herr Wijkander: För fullgörande af vigtiga tjensteåligganden, 
anhåller jag om åtta dagars ledighet från riksdagsgöromålen från 
och ined den 15 i denna månad.

Denna hemställan bifölls.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Bevillnings- 
Utskottets den 6 och 8 dennes bordlagda Betänkande N:o 8, i 
anledning af ännu oafgjorda motioner angående allmänna bevill- 
ningen.



lista punkten.

Herr Rydqvist: Den nu föredragna punkten af detta betän
kande är i det afseendet märklig, att Utskottet i densamma tillstyr
ker Riksdagen motsatsen af hvad Bevillnings-Utskottet vid sista riks
dagen i samma ämne föreslog. Vid sådant förhållande är den frågan 
helt naturlig, hvilka förändrade förhållanden möjligen under loppet 
af ett år kunnat inträffa, som föranledt ett sådant omslag i Utskottets 
åsigter? Dervid förefaller då såsom möjligt, att en af anledningarne 
kan förefinnas deri, att privatbankernas sedelutgifning visat sig vara 
mindre förmånlig eller hafva deklinera!. Efter de sist utkomna qvar- 
talsrapporterna angående privatbankerna visar sig emellertid, att, då 
den 31 Maj 1870 dessa bankers sedelutgifning uppgick till 36,763,000 
R:dr, uppgick den året derefter eller den 31 Mars 1871 till 43,798,000 
R:dr. Sedelutgifningen har således ensamt på detta år ökats med
7.035.000 R:dr. Jemför man åter förhållandet med Riksbanken, så 
visar sig, att denna Banks sedelutgifning den 31 Mars 1870 uppgick 
till 27,758,000 R:dr, men den 31 Mars 1871 till allenast 26,142,000 R:dr. 
Under samma år har således Riksbanken minskat sin sedelutgifning 
med 1,616,000 R:dr, under det privatbankerna ökat sin med öfver sju 
millioner. I detta förhållande kan således icke orsaken sökas att 
Bevillnings-Utskottet ändrat åsigt i den förevarande frågan. Ytter
ligare inhemtas, att den kassabehållning, bestående af silfver och 
sedlar, som privatbankerna hade den 31 Mars 1871, uppgick till
18.985.000 R:dr; men huru stort belopp häraf utgjorde silfver eller 
sedlar, upplyser icke sammandraget af qvartalsuppgifterna, och jag kan 
således icke ens approximativt gissa mig till detta. Tydligt är lik
väl, att, då högst obetydligt af silfver invexlas i privatbankerna, största 
delen af deras behållning utgöres af Riksbankens sedlar. När nu 
sistnämnda Banks hela utelöpande sedelstock inskränker sig till
26.142.000 R:dr, synes som § af dennes sedlar befunnos i privatban
kernas kassor, och att blott :1 af Riksbankens sedlar vore i verklig 
mening utelöpande jemte nära 44 millioner af privatbankernas sedlar. 
Slutsatsen blir således, att privatbankernas sedelutgifning måste för 
dem vara i ganska hög grad vinstgifvande.

En annan grund till Utskottets förändrade åsigt kunde man söka 
deri, om lagstiftningen i andra länder, der privatbankernas sedelut
gifning är belagd med särskild afgift, undergått någon förändring. 
Att så varit fallet har jag mig emellertid icke bekant, utan tror att 
förhållandet i detta hänseende är sådant som jag i fjol ådagalade, 
nemligen att denna särskilda afgift för sedelemissionen är vida högre 
i andra länder, än här i Sverige, till exempel 1 procent i Nord-Ame- 
rikas Förenta Stater, j procent i England, etc. — med den stora 
skilnad likväl, att minimivalören för sedlarne i dessa länder är be
tydligt högre än här, der den blott är 5 R:dr.

Slutligen har jag tänkt mig möjligheten af ett annat skäl, hvar
för Utskottet nu har förändrat åsigt, och detta skulle då ligga deri, 
såsom under diskussionen sista året starkt betonades af flere leda
möter i denna Kammare, att statsverket icke hade behof af ökade 
skatter. Förhållandet är emellertid, såsom vi veta, att Bevillnings-
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Utskottet måst se sig om på flera håll, för att kunna få lämpliga 
skattetitlar att föreslå, för att Statsverkets behof skola kunna fyllas. 
Utskottet har således föreslagit Riksdagen eu så betydlig förhöjning 
i bränvinsskatten, som 10 öre per kanna; Utskottet har vidare före
slagit en förhöjning i afseende på stämpelpappersafgiften, som endast 
i viss mån vunnit Riksdagens bifall, och Utskottet har slutligen före
slagit förhöjd bevillning på spelkort äfvensom förhöjd införseltull på 
en del af de artiklar, som med den begränsade rättighet att taga 
tulltaxan under ompröfning Riksdagen numera egen, Utskottet ansett 
kunna draga högre tullsatser. Det förefaller mig under sådana för
hållanden i hög grad besynnerligt, att Utskottet icke ansett någon 
förhöjning af bevillningen för de enskilda bankernas sedelutgifnings- 
rätt jemväl böra ega rum. För min del har jag varit med om att 
förhöja accisen på bränvin, och jemte det jag dermed afsåg, att man 
skulle kunna minska bränvinskonsnmtionen i landet var äfven mitt 
hufvudsakliga motiv härför att bereda Statsverket en betydlig in
komst. Nekas kan emellertid icke, att denna konsumtionsafgift drab
bar den stora, mindre bemedlade massan af folket, och jag anser 
derföre, att, om ytterligare skatter behöfvas. man bör ställa så till, 
att de. som hafva råd att skatta ytterligare till Statsverket, blifva 
dervid ihågkomne. Jag vet väl, att så kommer att ske genom för
höjningen å bevillningen enligt 2 art. Bevillningsförordningen; men 
enligt min tanke är detta icke nog. Jag tror således, att man jem
väl bör vånda sig till dem, som hafva ett verkligt monopol på att 
förse allmänheten med så kallade mynt, som skicka ut sina skuld
sedlar på öfver 43 millioner, hvilka uttränga Riksbankens sedlar ur 
rörelsen och minska Riksbankens nettobehållning.

Vid sådant förhållande kan jag icke annat än yrka afslag på 
detta Utskottets betänkande; och då motionerna i frågan inskränka 
sig till en måttlig förhöjning af bevillningen för sedelutgifningsrätten, 
eller till j procent af de i omlopp varande privatbankssedlarne, skulle 
jag helst önska bifall till dessa motioner; men då det blifvit an- 
märkt, och detta med skäl, att det ligger en obillighet deri, att denna 
bevillning skall beräknas efter den högsta, på en gång utelöpande 
sedelstocken, hade jag för min de! önskat, att Bevillnings-Utskottet, 
med den rätt Utskottet enligt 40 § Riksdagsordningen har, till
styrkt dessa motioner men med den förändring, att skatten beräk
nats efter medeltalet af de under ett år utelöpande sedlarne; hvarför 
jag anhåller om proposition på återremiss al betänkandet i ofvan 
antydda syfte.

Herr Bennich: För att icke gifva anledning till en ändamåls
lös diskussion, inskränker jag mig att yrka, att Kammaren måtte 
bifalla Utskottets betänkande i denna punkt.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr (trefven och 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till 
den förevarande punkten och dels återremiss deraf; framställdes 
proposition på bifall till punkten, hvarvid svarades många ja jemte 
ett eller annat nej; och förklarades ja hafva varit öfvei’vägande.
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Bifölls.
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Föredrogs ånyo och bifölls Bevillnings-Utskottets den 6 och B 
dennes bordlagda Betänkande N:o 9, i anledning af väckt motion om 
upphörande af den för viner, arrack, cognac och rhum beviljade neder
lagsrätt m. m.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Bevillnings
utskottets den 6 och 8 dennes bordlagda Betänkande N:o 10, an
gående Tullbevillningen.

heta punkten.

mom. a.

Bifölls.

mom. b.

Friherre af Ugglas: Allt sedan bränvin af säd och potates biet 
till införsel i landet tillåtet, har denna vara varit åsatt en tullsats, 
som öfverstigit den gällande tillverkningsafgiften med 50 öre. År 
1858, då först tulltaxan upptog denna beskattning å bränvin, var 
tullsatsen 45 öre för hvarje skålpund, ocli detta motsvarade eu tull 
af 1 R:dr 10 öre för hvarje kanna bränvin, eller således 50 öre ut
öfver då varande skatt 60 öre. Då 1867 års Riksdag höjde tillverk
ningsafgiften med 10 öre, förhöjdes äfven tullen med ett motsvarande 
belopp, så att den kom att utgå med 1 R:dr 20 öre, hvilket är dess 
nuvarande belopp. Nu har Bevillnings-Utskottet föreslagit att, oak
tadt tillverkningsskatten blifvit vid denna riksdag förhöjd ytterligare 
med 10 öre, tullsatsen icke skall förhöjas med motsvarande belopp, 
utan endast med 5 öre. För min del har jag icke funnit skäl att 
frångå den regel, som blifvit af Riksdagen i det hänseendet alltjemt 
tillämpad, och jag har i min reservation tillåtit mig hemställa, att 
tullsatsen nu måtte förhöjas till 1 R:dr BO öre. Utskottet har, såsom 
skäl för sin åtgärd att förhöja denna tullsats med endast 5 öre, åbe
ropat, att, ehuru den beslutade skatteförhöjningen visserligen nominel!, 
utgör 10 öre för kannan, densamma åtföljts af vissa lättnader för 
den inhemska bränviustillverkningen, såsom medgifvande af rätt til! 
afdrag för så kallade Schwindung och eftergifvande af förskottsbe
talning utaf tillverkningsskatten, hvilka eftergifter ansetts kunna upp
skattas till omkring 5 öre för kannan, så att den egentliga skatteför
höjningen endast uppgår till omkring 5 öre kannan. För min del 
vågar jag icke antaga en sådan beräkning, och jag kan icke finna
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något skäl för densamma, ty om man också möjligen kan säga, att 
Schwindung blir en verklig nedsättning i skatten, så belöper den sig 
endast till 2 öre, och hvad de öfriga tre örena beträffar, så är det 
beroende på olika uppfattning om en nedsättning med detta belopp 
kan sägas ega rum, ty för den ene kan förskottsbetalningen vara 
en fördel, för den andra icke.

Jag tror mig veta, att en aktad ledamot i Utskottet, äfven reser
vant i detta afseende ehuru i motsatt syftning, kommer att framlägga 
några skäl, som jag ber att redan på förhand få bemöta. Denne re
servant har två skäl för sin åsigt. Det ena är, att anledningen, hvar
för hittills en högre surtaxe af 50 öre funnit så bränvin, varit de oför
delaktiga förhållanden, hvarunder bränvinstillverkningen här i landet 
existerat. Jag känner väl, att denna åsigt blifvit uttalad af tuli- 
komitéen, men jag har icke sett, att denna åsigt blifvit godkänd af 
Riksdagen, hvilken, såsom jag nämnde, ständigt bestämt denna sur
taxe till 50 öre, och detta ehuru högst betydliga lättnader blifvit brän- 
vinshandteringen beredda. Så har till exempel bränvinstillverkningen 
blifvit tillåten sju månader i stället för två och förskottsbetalningen 
nedsatt till endast åtta dagar, men då dessa lättnader vidtogos, sattes 
icke i fråga att sänka skyddstullen för bränvin.

Det andra skälet, som gäller mest, är faran för en ökad införsel 
i landet. Denna införsel sönderfaller i två delar den lofliga införseln 
i mindre qvantitet och den olofiiga. Hvad angår den lofliga införseln 
i mindre qvantitet, hvilken, i följd af mellanrikslagen, eger rum från 
Norge å hela eller halfva ankare, eller till ett värde af högst 10 spa
der, så tror jag att den är af så ringa betydelse, att dervid icke bör 
fästas vidare afseende. Säkert är, att denna införsel icke är farlig 
för Sverige, utan är det snarare att förmoda en export från Sverige 
till Norge, då skatten i Norge är 97 öre, men här endast SO öre. 
Det är således mera fördel att öfverföra bränvin från Sverige till 
Norge, än tvärtom. Utländsk arrack och rom får tullfritt hit införas 
från Norge i mindre partier. Dessa spritdrycker importeras till 
Norge endast å större kärl och för att varan skall kunna tullfritt 
hit införas måste den omtappas å mindre kärl, men kostnaden för 
denna omtappning torde blifva så hög, att en dylik import icke kan 
löna sig. Hvad smugglingen från Danmark angår, måste denna bero 
på något helt annat än våra tullsatser, ty annars borde, då tullen 
höjdes från 1 R:dr 10 öre till 1 R:dr 20 öre, smugglingen hafva till
tagit och den legala importen minskats. Men året 1868, då den högre 
tullsatsen började tillämpas, skedde den största legala import af brän
vin som dittills egt rum. Detta var visserligen ett undantagsfall, 
men år 1869 skedde under normala förhållanden eu lika stor import.

Jag kan derföre hvarken af det skål, att Riksdagen lemnat brän- 
vinstillverkare större fördelar än förut, eller af fruktan för smugg
ling frångå den hittills utan undantag tillämpade regeln att surtaxen 
å bränvin skall utgöra 50 öre öfver beskattningen. Jag får bekänna, 
att jag skulle beklaga, om första steget, som skulle tagas för att 
genom nedsättning af tullsatserna befordra handelsförbindelsen med 
andra länder, skulle angå en vara, hvars införsel vi icke hafva något 
intresse att befordra.

Jag
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Jag tror således, att jag kan lugnt hemställa, att Kammaren, 
vidhållande den åsigt som hittills gjort sig gällande, måtte med bi
fall till min reservation, med 10 öre höja tullsatsen å bränvin och 
sprit till 1 R:dr 30 öre, och att den tariff, som jag i öfverensstäm
melse dermed uppgjort, måtte af Kammaren godkännas.

Herr Bennich: Den siste talaren har haft den godheten att i 
förväg fästa uppmärksamheten på mina åsigter i denna fråga, sådana 
de finnas angifne i min reservation. Talaren och jag befinna oss båda 
i lika ställning derutinnan, att vi yrka afvikelser från hvad Utskot
tet föreslagit, men skilja oss derigenom, att han önskar förändringen 
uppåt, jag nedåt.

För min del anser jag den nuvarande tullafgiften af 1 Ji:dr 20 öre 
per kanna bränvin vara så hög, att ur alla andra synpunkter, än den 
af skydd för den inhemska industrien, någon förhöjning i densamma 
ej kan ega ram. Och hvad angår ett sådant skydd, delar jag ej den 
tanke, som den siste talaren hyste om dess behöflighet, då han antydde, 
att denna industri skulle beröfvas eu fördel, på hvilken deri kunde 
göra berättigade anspråk, om vi ej höjde tullen med 10 öre, eller ett 
belopp, motsvarande den beslutade förhöjningen i tillverkningsafgif- 
ten. Det är visserligen sann! att, såsom här blifvit nämndt, den in
hemska bränvinstillverkningen tillförene lenmats små lättnader, men 
förgäfves skall det lyckas någon att öfvertyga oss derom, att dessa 
tid efter annan medgifna lindringar äro på något sätt jemförlig^ med 
de förmåner, som vid denna riksdag beviljats. Förhållandena blifva 
genom detta beslut så förändrade mot hvad de hittills varit, att det 
är orimligt att bestrida, att icke den svenska bränvinsindustrien blir 
bättre skyddad med 40 öres surtaxe. än efter den hittills gällande 
författningen med 50 öres. Och jag vill söka bevisa detta med ett 
skal, som ej torde kunna vederläggas.

1 Norge, der bränvinslagstiftningen länge varit orubbad, der rå
varan, hvaraf bränvinet tillverkas, — jag talar nu ej om malt
skatten --- spannmålen, är underkastad tull; i Norge, der tillverk- 
ningsafgiften uppgår till 97 A öre och alltså är högre än den bär 
beslutade: i Norge har ej den inhemska industrien ansetts behöfva 
högre surtaxe än 15 öre kannan, men här i Sverige skulle 40 öre 
vara för litet. Vore ett skydd så nödvändigt, som man synes 
föreställa sig, hemställer jag, huruvida det kunde vara möjligt att i 
förstnämnda land bränvinsindustrien skulle kunna bestå med eu sur
taxe af endast 15 öre. I fråga om skyddet och näringens behof af 
ett sådant kan jag ej öfvertygas, att tillökning på sådan grund 
bör ega rum.

1 fråga om lämpligheten att med eu förhöjd afgift belägga kon
sumtionen af denna öfverflödsvara, erkänner jag, att-—om ej något 
annat behöfde tagas i betraktande, än att från konsumenterna taga 
irt så mycket som möjligt,—jag ej skulle hysa betänkligheter att 
gå ganska långt. Vi måste dock iakttaga billighet äfven mot kon
sumenten af dessa varor, men framför allt böra vi se till, att skatten 
sättes så, att den tillfaller staten och ej går förlorad. Bdtraktarjaar
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då först förslaget om förhöjningen ur synpunkten af den billighet, 
man är skyldig konsumenten, så hemställer jag, huruvida det är lämp
ligt eller rätt, att den, som förbruka]' bränvin, tillverkadt af säd och 
potatis i Sverige, skall erhålla denna vara för billigare pris, än om 
det tillverkats i Danmark eller Preussen, eller, med andra ord, om 
det är billigt att konsumenten skall betala till statsverket i förra 
fallet 80 öre, men i det senare ej mindre än 1 R:dr 20 öre, och, en
ligt Friherre af Uggla’» förslag, 1 R,:dr BO öre eller 50 öre mer,^ än 
då han förbrukar inom landet tillverkadt bränvin. Bränvinet måtte 
väl ej vara mera öfverflödsvara, eller böra vara mera föremål för be
skattning, om det tillverkas på det ena stället, än på det andra. — 
Men, säger Friherre af Ugglas, det finnes andra spritvaror, som stå 
i så mycket högre pris och de höra derföre äfven beläggas med högre 
tull. Jag tillåter mig dock fästa uppmärksamheten derpå, att den 
stora mängden af dessa utländska spritvaror, som bär förekomma, 
såsom konjak, arrak, rom etc. stå i ett relativt lågt pris på förskrif- 
ningsorten och ställa sig endast omkring 60 eller 70 öre högre i pris 
än den inhemska varan. Och då prisskilnaden på dessa varor ej är 
större, synes det mig ej vara något skäl, att konsumtionen skall 
drabbas åt en sä betydligt skiljaktig beskattning. Jag tror att, om 
man ser på billigheten af beskattningen för konsumenterna af dessa 
och andra spritvaror, är de bättre lottades dyrbarare konsumtion 
fullt tagen i anspråk genom 40 öres surtaxe, ett belopp, som jag 
anser vara det högsta vi böra bestämma.

Men det finnes eu annan synpunkt, ur hvilken frågan måste ses. 
och det är måhända den vigtigaste, möjligheten att få skatten er]agd 
till statsverket och ej undandragen detsamma. Jag kan ej säga och 
icke heller någon annan, huru mycket af dessa varor, som kommer 
in till riket på oloflig väg, men att betydliga, qvantiter insmugglas, 
derom äro alla ense. Och att den olofliga införseln uppmuntras i 
samma män som tullafgifterna ökas, derom äro ej heller åsigterna 
delade. Eu förhöjd tull är en ökad premie för smuggling.

Jagj tillåter migi sammanhang''härmed särskild!; lästa uppniäiksam- 
heten derpå, att det i allmänhet och synnerligen i detta fall ar gan
ska farligt att åstadkomma en alltför stor differens mellan tullsat
serna i Sverige och Norge. Detta är eu omständighet, som jag tror, 
att den siste talaren agnat alltför liten uppmärksamhet. 1 Norge är 
tillverkningsafgiften omkring 97 .1 öre samt surtaxen 15 öre, d. av s. 
tillsammans omkring 1 -Rall' 12 öre pr kanna. Om man sätter våra 
tullsatser så, som Friherre af Ugglas önskat, till 1 R:dr BO öre, blir 
der en differens af 18 öre pr kanna af 50 procent alkoholhalt vid 
15 grader, d. v. s. omkring BO öre pr kanna sprit af vanlig styrka. 
Det blir denna skilnad jag gifver i uppmuntran åt den, som tappar 
om varan på små kärl i Norge och lörer den hit. Jag tror, att de
taljhandeln ofta nöjer sig med mindre förtjenst; och en ganska be
tydande import hit från Norge, på så sätt blir och måste blifva följ
den af den omförmälda skattedifferensen i de olika länderna, enär 
del är tillåtet enligt mellanrikslagen att landvägen införa till Sverige 
spritdrycker tullfritt i smärre qvantiteter. Och ordet landväg fattas
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i så vidsträckt bemärkelse, att derunder inbegripes ej blott jernvägs- 
utan äfven insjöförbindelser de båda länderna emellan. När således 
genom eu dylik omtappning en köpman i Cliristiania eller Fredriks- 
bold kali bereda sig eu vinst af BO öre pr kanna, tror jag, att lian 
gerna skal! underkasta sig besväret med omtappningen och hitföran- 
det af varan. Det är sådant man uppmuntrar, om man, utan verk- 
ligt behof, endast för att vidhålla en grundsats, som uppkommit un- 
der helt andra omständigheter än nu, vidtager sådana lagstiftnings
åtgärder, som Friherre af Ugglas föreslagit.

Dör min del är jag öfvertygad, att det kommer att leda till för- 
mst tör svenska staten att höja tullsatsen, och det är med hänseende 
dertill, som jag framställt det förslag, hvilket innefattas i min re
servation; och det är framför allt nr denna synpunkt jag hemställer 
att Kammaren ej måtte förhöja tullen på ifrågavarande artikel.

klih.erie Raab, Adam: Det är lör mig en särdeles förnöjelse 
att förnimma, att de två Herrar, som haft så betydande inflytande 
på våra tullsatsers bestämmande och till hvilkas omdömen vi hysa 
ett stort förtroende, kommit till olika åsigter i denna fråga; den ene 
vill uppåt och den andre nedåt. För min del vill jag uppåt och jäv 
skall ej underlåta att följa med dem, som vilja uppåt.

Jag vill ej fästa mig vid frågan om skyddet, ty 40 öre är till- 
räckhgt såsom skydd mot de utländska bränvinstillverkarne, utan 
skall egentligen hålla mig till två omständigheter i den siste tala- 
rens yttrande. Han bär sagt, att det är obilligt, att konsumenten 
tär betaxa mera för utländskt än svenskt bränvin. Med den diffe
rens af 50 öre, som förut funnits, har det verkligen ej inkommit 
nagra synnerligt stora qvantiteter bränvin från Frankrike, det ut
gjorde för år 1869 endast 3,800 kannor, men deremot har importerats 
af andra slag, d. v. s. arrack, rom etc., 700,000 kannor, och det är 
af dessa matenalier som de svenska dryckerna punsch och toddy 
beredas, och jag har ingen skonsamhet hvarken med varan eller dess 
förbrukare, och det må förlåtas mig, att jag anser det vara billigt 
och rättvist, att konsumenterna af dessa utländska spritdrycker få 
erlägga en större skatt till statsverket, än de, som konsumera det 
inhemska bränvinet. Den andra omständigheten, som talaren anförde 
var den, att tulldifferensen i Sverige och Norge skulle blifva så be
tydlig eller med andra ord, att den till Norge importerade utländska 
varan skulle blitva så mycket billigare, än den hit införda, att deraf 
skulle föranledas eu spekulation, bestående deri, att bränvinet skulle 
fördelas i små portioner, som land vägen komme att föras öfver till 
Sverige. Det är sorgligt, att våra förhållanden till Norge alltid 
skola föranleda förvecklingar när fråga är om våra tullsatser. Men 
jag ber att få. bemärka, att dessa BO öre, hvarmed priset å varan i 
.Morge till följd af tulidifferensen skulle understiga priset i Sverige 
omöjligt kan betraktas såsom vinst på en sådan affär. Först skall 
det kosta att upplägga varan i och för omtappning, sedan att tappa 
om den och slutligen att föra den öfver gränsen in. in. Jag före- 
stäiler mig att dessa afbränningar skola bidraga dertill att vinsten 
ej blir sa särdeles stor. —- Och slutligen må jag bekänna, att. äfven
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om vi komma underfund med, att sådana öfverskickningar i stel re 
skala kornrne att ega ram. hvilken såsom nämnts, jag betvifla!', skulle 
dock deri vara ett godt uppslag gifvet att ta en anledning till omai- 
betning af mellanrikslagen. Och jag tror ej Norrmännen skulle vara 
så obilliga, att då vilja, att vi skola underkasta oss att blifva öf
versvämma de af en dylik exportvara från dem, utan lag ar ofver- 
tygad att de gerna skulle lemna sitt medgifvande till erforderliga
förändringar i mellan-rikslagen. , , , ,, ,

Vore faran så särdeles stor, borde vi äfvenledes redan hafva be
märkt, den, ty redan nu är eu premie åt 20 öre satt pa eu dylik 
Export från Norge och hit. Vi ha dock. efter allt hvad jag förnum
mit. ej hittills fått erfara några olägenheter af ett sadant förhållande.

När lag deremot tager i Betraktande de omkring 700,000 kan
nor som importeras hit från utlandet så skulle en skatteförhöjning 
å dem af 5 öre per kanna göra J5,000 R:dr, som skulle komma stats 
verket till godo; och för att förskaffa oss denna inkomst, sa riskerar 
lag i alla händelser gerna litet från Norge. Den summan räcke. 
till två kanoner och jag har med bekymmer sett att vi^ej deum 
Riksdag kunnat bestå oss mer än fyra sådan a. Jag tilLtyxkei bi 
fall till Friherre af Ugglas’ reservation och är tacksam, att ett för
slag i den riktningen blifvit framstäldt.

Friherre Sprengtporten och Herr Reuterswärd nördes häri 
instämma.

Friherre von Essen: Då Bevillnings-Utskottets ordförande och
vice ordförande äro af så olika åsigt er, att de af dem framstallda 
förslag gå i motsatta riktningar, skulle man deråt kunna hemta an
ledning till den förmodan, att Utskottets majoritet, sola föreslagit en 
siffra midt emellan de af dessa båda herrar förordade, funnit en lyck
lig' medelväg. Jag skulle ock tro att, genom godkännande åt De- 
vidlnings-Utskottets förslag, ej någon rubbning x den antagna prin
cipen med afseende ä införseltullens och tillverkmngsskattens för
hållande till hvarandra skulle inträda. . , ,,

Under diskussionen i Utskottet om denna beskattning, kafva 
motståndarn e mast medgifva, att de fördelar, som bufvit b er et(a 
den inhemska bränvinstillverkaren, borde beräkna» till o wt■ te
kanna och möiligen något mer. Flere sökte bevisa, att de skulle stiga 
till 10 öre Då det emellertid efter min uppfattning, blifvit i det när
maste konstatera^, att vinsten för industrien uppgick till minst o 
öre synes mig den af Utskottet föreslagna siffran tillräcklig att be
reda allt det skydd åt näringen, som möjligen ma vara behörigt

Om detta medgifves, återstår att afgöra, huruvida det må v ara skal 
alt sätta ännu högre tull på dessa spritvaror, för att dermed kunna 
åstadkomma större statsinkomster. Det har ansetts betänkligt att välja 
denna utväg af det skäl, som Utskottets vice ordförande nyss an
fört, nemligen de stora svårigheter, som skulle mota att verkligen fa 
varän förtullad. Man skulle med skäl kunna belura eu mycket för
ökad smuggling från Danmark till Skåne, Hvarjemte, såsom samme 
talare framhållit, åtskilliga olägenheter vore att förvänta till följd



af förhållandena i detta hänseende til] Norge. .Deri ligga skäl för 
att ej höja skatten vidare.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Friherre af Ugglas: Jag är ense med den ärade reservanten
derom, att, då en ökad tullsats å denna vara ifrågasättes, man måste 
lästa uppmärksamhet på det inflytande, förhållandena till^ Norge till
äfventyrs må kunna utöfva, och att det kan vara att befara, det en 
införsel derifrån på mindre kärl möjligen skulle komma att ske. Han 
har inför Kammaren redogjort för det sifferförhållande, som beteck
nade prisskilnaden i de olika länderna, och han har dervid sökt visa 
att, då tullen i Norge sammanlagdt utgjorde 1 R:dr 12 öre per kan
na, skulle, om densamma i Sverge bestämdes till 1 R:dr JO öre, eu 
ytterligare premie af 10 öre sättas, hvilken skulle uppmuntra till 
export från Norge och hit. Men jag får fästa uppmärksamheten på, 
huruvida det kan vara troligt, att man i Norge skall underkasta sig, 
att för en vinst, ej större än den, som skulle erbjuda sig, omtappa 
dessa spritvaror från de stora kärl, på Indika de inkommit, i så små 
kärl, att, enligt mellan-rikslagen, de i dem befintliga qvantiteter af 
varan få passera gränsen tullfritt. Jag frågar, om man kan tro, att 
det är anledning att befara, det sådant i stor slcala kan ske! . En 
sådan premie existerar ju redan i viss mån och skilnaden blifver 
ej så särdeles stor genom den ifrågasatta förhöjningen. Om eu så
dan skatteskilnad skulle verka på det sätt man föreställer sig, hvad 
är då orsaken att icke i närvarande stund, då skatten på bränvin i 
Norge är 18 öre högre än här, en stor utförsel dit af Svenskt brän
vin egen rum? Något sådant har man emellertid ej hört omtalas. 
Jag tror verkligen, att talaren öfverskattat de olägenheter, som han 
befarat skulle blifva eu följd af den föreslagna förhöjningen. För 
min del anser jag, att man ej bör underlåta — när man kan göra 
det på så enkelt och billigt sätt som detta - att taga af denna tull 
en inkomst, som, om min reservation antages, skall blifva mellan 40 
och 50 tusen Riksdaler högre, än om Kammaren antager Utskottets 
förslag.

Slutligen ber jag att få meddela, att i Andra Kammaren har det 
förslag, jag tagit mig friheten framställa i min reservation, utan vo
tering blifvit antaget, hvadan detsamma, om äfven Första Kammaren 
dertill lemnar sitt bifall, blir Riksdagens beslut.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr tref
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels 
bifall till det förevarande momentet; dels utaf Friherre af Ugglas, 
att momentet skulle bifallas med den förändring, att summorna 5 öre 
och 1 JR:dr 25 öre förhöjdes till 10 öre och 1 R:dr 30 öre; och dels 
slutligen, att momentet måtte afslås och de nu gällande tullsatserna 
å ifrågavarande slag af bränvin och sprit förklaras böra bibehållas; 
framställde Herr Grefven och Talmannen först proposition på bifall 
till momentet, hvarvid svarades många nej jemte åtskilliga ja, och 
sedermera proposition på antagande af Friherre af Ugglas' förslag,
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då svaren utföllo med många ja jemte åtskilliga nej; och förklarades 
ja nu hafva varit öfvervägande.

Herr Bennich begärde votering.

Sedan Kammaren, uppå gjord framställning, såsom kontrapro
position vid voteringen antagit afslag å momentet och de nu gäl
lande tullsatsernas bibehållande; uppsattes, justerades och anslogs 
följande voteringsproposition:

Den som bifaller mom. b) i l:sta punkten af Bevillnings-Utskot- 
tets Betänkande N:o 10, med den förändring, att de ifrågavarande 
tullsatserna förhöjas med 10 öre eller till 1 Rall- SO öre, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, afslås momentet och de nu gällande tullbestämmel- 

serna uti förevarande hänseende bibehållas oförändrade.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 50;
Nej - 19.

Mom. c).

Friherre af Ugglas: Till följe af Kammarens nyss fattade be
slut i afseende å tullsatsen å bränvin, torde äfven tullen å sether 
och sether spirituosus eller så kallade Hoffmans droppar böra ytter
ligare förhöjas med 10 öre, eller till 2 R:dr 60 öre för kannan; och 
får jag anhålla om proposition på bifall till detta förslag.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition på 
bifall till momentet, hvarvid svarades nej, och sedermera proposition 
på detsammas antagande med förhöjning af de ifrågavarande tullsat
serna till 2 R:dr 60 öre, hvilken proposition med ja besvarades.

2:dra punkten.

Bifölls.

3:dje punkten.

mom. a.

Bifölls.

inom. b.

Friherre af Ugglas: Jag anhåller, att äfven denna tullsats måtte
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förhöjas med 10 öre eller till 2 R:dr 60 öre per kanna. Den bör 
nemligen uppgå till dubbla beloppet af tullsatsen på vanligt bränvin, 
och då denna blifvit bestämd till 1 R:dr 30 öre, så bör följaktligen 
ifrågavarande afgift höjas till 2 R:dr 60 öre.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition på 
bifall till momentet, hvarvid svarades nej, och sedermera proposition 
på momentets antagande med tullsatsens förhöjning till 2 R:dr 60 
öre, hvilken proposition med ja besvarades.

Mom. c.

Bifölls.

4:de och 5:te punkterna.

Biföllos.

ii:tf: punkten.

Friherre Sprengtporten: Jag anhåller att få upplysning om 
Ändra Kammarens beslut i denna fråga.

1 anledning häraf tillkännagaf undertecknad, att Andra Kamma
ren bifallit den förevarande punkten.

Friherre Sprengtporten: Då jag nu erfarit, att Andra Kam
maren bifallit punkten, så är det icke min mening att deremot fram
ställa någon anmärkning, men jag kan icke undgå att nämna, det 
jag för min del icke kan instämma i Utskottets motiver. Jag tror 
nämligen icke, att det under alla förhållanden är öfverensstämmande 
med en sund statsekonomi och minst med arbetsklassens intresse att 
proklamera, det alla varor utan undantag, som kunna i något fall 
vara hänförliga till nödvändighetsartiklar, skola åtnjuta tullfrihet. 
Jag hoppas, att tiden skall förmå Bevillnings-Utskottet att närmare 
begrunda denna sats, och jag tror, att om så sker, så skall Utskot
tet också en gång komma till min öfvertygelse. För närvarande 
begär jag ingen proposition.

Ofverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

7:de punkten,

Grefve Hamilton, Henning: Mot de förhöjda tullafgifter, Ut
skottet i denna punkt föreslagit, har jag intet att invända, men ber 
att få yttra några ord dels i afseende på motiverna och dels röran
de rubriken.

Motiverna till ett Utskotts förslag äro i allmänhet i och för sig 
af mindre vigt än sj elfva förslaget, emedan egentligen endast detta 
senare blir föremål för Riksdagens, beslut, men då Utskotten, som
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numera sjelfva skola affatta skrifvelserna till Kong!. Maj:t, vanligen 
i dessa begagna de motiver, som blifvit anförda i motsvarande be
tänkande, så vida icke anmärkning mot dem blifvit gjord, måste jag 
fästa uppmärksamheten vid ett yttrande i denna punkt, som synes 
mig ej kunna godkännas.

Utskottet säger nemligen: “Härvid har det synts Utskottet, att 
någon tullförhöjning kunde åsättas åtskilliga kryddor och frukter, 
Indika _ egentligen endast åt de förmögnare folkklasserna förbrukas, 
och äfven af dessa till en så långa myckenhet, att en förhöjning af 
några öre i priset å desamma icke kan blifva synnerligen betun
gande, men ändock gifva jemförelsevis icke obetydliga inkomstbe
lopp". Att de förhöjningar i tullen, som åt Utskottet blifvit före
slagna, icke kunna blifva synnerligen betungande, tager jag för af
gjordt. Jag erinrar mig väl icke för ögonblicket till hvilket belopp 
några af de i denna punkt uppräknade varor blifvit införda, men af 
åtskilliga bland dem hafva så ringa qvantiteter inkommit, att, om 
tullafgiften derför fördelas på landets hela befolkning, kan en för
höjning af några öre per .skålpund icke något betyda. Införseln af 
till exempel Persikokärnor uppgick år 1.869 till 59 skålpund och gaf 
en statsinkomst af 7 R:dr. Genom den af Utskottet föreslagna för
höjda afgiften skulle, under förutsättning af oföminskad införsel, 
tullinkomsterna ökas med 1 R:dr 77 öre, hvaraf jag förmodar att 
svenska folket icke skulle känna sig oskäligen betungadt. Hvad 
vidare beträffar Utskottets uppgift, att de ifrågavarande artiklarne 
.skulle förbrukas endast af de förmögnare folkklasserna, vågar jag 
icke bestämdt motsäga densamma, ehuru jag, då jag någon gång 
varit bjuden till personel-, som räknas till dessa klasser, icke vet mig 
hafva blifvit undfägnad hvarken med anis eller fenkol. Min an
märkning gäller deremot Utskottets här uttalade åsigt, att eu artikel 
bör beskattas derföre, att den begagnas endast af de förmögnare. 
År en vara öfverflödig, må den beskattas just derföre att den är eu 
öfverflödsvara, och den betala skatten, som ej vill försaka eu onödig 
njutning. Deremot bar jag intet att säga, men att beskatta eu vara 
derföre, att den mera begagnas af eu samhällsklass, än af eu annan, 
anser jag vara eu alldeles origtig grund. Detta i afseende på moti- 
verna.

Hvad åter angår rubriken, lyder den: “Kryddor och frukter åt 
åtskilliga slag, såsom anis, apelsiner m. fl.“ Bland de sedan upp
räknade kryddorna eller frukterna förekommer äfven kaviar. Det 
skulle utan tvifvel vara särdeles lärorikt, i synnerhet fö)- trädgårds
odlare, att få veta på hvilken buske eller hvilket träd kaviaren växer. 
Våra jordbrukare hafva svårt att täfla med de Ryska i produktio
nen af råg. Måhända skulle våra trädgårdsmästare med större för
del kunna ingå i täflan med de ryska flskerierna. Kanhända skulle 
vi i detta hänseende kunna få någon upplysning af den ledamot af 
Bevillnings-Utskottet, som för tillfället har sin plats vid talmans
bordet.

Hen:’ Bennieh: Jag har verkligen mycket svårt att lemna den 
upplysning i afseende på kaviaren, som den siste talaren begärde

Den !3 Maj, e. m.



Den 13 Maj. e. in. 425

och jag tror icke heller, att Kammaren behöfver någon annan, än 
att det är en lapsus, som gjort, att denna artikel blifvit upptagen 
bland kryddor och frukter.

Hvad åter angår anmärkningen mot Utskottets motiv, att dessa 
artiklar företrädesvis brakas af de förmögnare klasserna och derföre 
tåla någon förhöjning, så vill jag för min de! säga, att, när fråga är 
om förhöjning af konsumtionsskatter, man val bör göra en skilnad, 
som också förut är iakttagen inom vår lagstiftning, mellan sådana 
artiklar, som utgöra nödvändighetsvaror för de. i ekonomiskt afse
ende mindre lyckligt lottade klasserna, hvilkas lifsförnödenheter man 
icke bör fördyra, och de, som förbrukas af personer i goda ekono
miska vilkor. Detta motiv förekommer dessutom i betänkandet så
som motsats mot hvad man kort förut yttrat i fråga om den före
slagna förhöjningen på artiklarne kaffe, socker och spanmål, hvilka 
äro föremål för synnerlig förbrukning bland de obemedlade klas
serna. Detta tror jag således kan försvaras, men, som sagdt, för 
kaviaren har jag intet försvar.

Grefve Mörner, Carl Göran: Med afseende på de skäl, som 
den siste talaren framdragit för Utskottets motiver, ber jag att få 
till honom hemställa, hvarföre Utskottet förbisett en artikel som 
heter tryffel. Den brukas hufvudsakligen af de bemedlade klas
serna, och då den nu drager en tullsats af 14 öre pr skålpund, så 
torde det kanske icke hafva varit olämpligt om den fått vidkännas 
en förhöjning i sammanhang med den, som nu blifvit föreslagen för 
dessa kryddor och frakter.

Herr Bennich: Jag ber att få upplysa den siste ärade talaren, 
att Utskottet alldeles icke förbisett artikeln tryffel och svampar, men 
händelsen är, att tnllsatsen derå bestämmes af den förhatliga franska 
traktaten, hvarföre någon förhöjning nu icke kan komma i fråga.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

Hide punkten.

Friherre Raab, Adam: Jag anhåller vördsamt, att genom sekre
teraren få upplysning om, hvad Andra Kammaren i detta afseende 
beslutat.

j anledning häraf tillkännagaf undertecknad, att Andra Kamma
ren på det sätt bifallit den förevarande punkten, att tullafgiften för 
“tobak, oarbetad, blad och stjelk“ förhöjdes med 3 öre, eller från 26 
till 29 öre för skålpund.

Friherre Raab: Herrarne finna således att Medkammaren redan 
beslutat en förhöjning i tullsatsen å tobak af 3 öre i stället för den 
föreslagna af 2 öre. Af motiverna inhemta vi, att Utskottet tagit 
anledning till den af detsamma föreslagna förhöjningen derifrån, att 
Norge har ökat sin tull å tobak med 1 skilling Norskt, hvarföre vi
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skulle kunna öka vår tull med 2 öre och således komma 0.49 öre 
under den norska. Om maiy deremot förhöjer den till 3 öre, såsom 
Andra Kammaren beslutat, så kommer man icke till mer än 0,51, eller 
ungefär öre öfver den norska tullen. Vill man taga i betraktande, 
hvilken fara detta skulle medföra för tullförsnillningar, så finner man, 
att, för att få. en vinst åt 1 R:dr, så skulle man behöfva insmugla 
10 lispund, hvilket. är mer än en karl förmår draga öfver gränsen, 
och jag tror verkligen icke, att någon vill utstå möda och risk för 
en så liten förtjenst. Enligt min åsigt skulle således, utan fara för 
oloflig införsel från Norge, tullen å tobak mycket väl kunna ökas 
med 3 öre och således sättas till 29 öre pr skålpund i stället för till 
28,. såsom Utskottet föreslagit. Jag vågar derföre anhålla om pro
position å detta mitt förslag helst den ökade inkomsten deraf, såsom 
jag får äran upplysa, icke är så ringa. Utskottet har nämligen i sin 
tabell gifvit oss vid handen, att den tillökning af 2 öre, som blifvit 
föreslagen, skulle medföra en. inkomst af 116,000 R:dr. Och således, 
om ytterligare 1 öres förhöjning beslutas, så skulle statsverket derpå 
ytterligare vinna 58,000 R:dr eller nära nog lika med hälften af allt, 
hvad som kan vinnas genom den tulltillökning, som förut är bestämd. 
Jag får således tillstyrka bifall till Andra Kammarens beslut i denna 
fråga.

lierr. Ben nick: Onekligen har den siste ärade talaren rätt der
uti, att icke någon kommer att lurendreja derföre, att man sätter 
tullsatsen .1 öre högre än den norska, enär man icke på 200 skål
pund skulle undgå mer än 1 Ridt’ tullafgift. Det finnes likväl andra 
omständigheter, som vid all tulla.gsstiftning böra tagas i betraktande, 
och det är, att man måste se. till, att, när man lägger skatt på en 
råvara, soni skall undergå, förädling, densamma icke får sättas 
så, att den verkar ofördelaktigt för förädlingsnäringen inom det egna 
landet, som skall underhålla täflan med liknande näring i andra län
der. Det är klart, att en så obetydlig förhöjning som i öre icke är af 
någon vigt, när det är .fråga om mindre partier, men när man lägger 
den på en..stor industri, som skall underhålla konkurrens med grann
landets., så gör äfven en sådan obetydlighet sitt till, att täfiingen 
icke blir jemn. När man dessutom tager i betraktande, att de norska 
tobaksfabrikanterne, som nu fournera våra gränsorter, hafva mycket 
närmare till sina stapelorter än de fabriker, som hos oss ligga in
uti landet, och att derföre vår fabrikation tryckes af en högre trans
portkostnad, så är det klart, att skilnaden i tullafgift i förening med 
större transportkostnad sätter fabrikerna på svenska sidan i så myc
ket sämre ställning, att de norska kunna undersälja dem. Vid så
dant förhållande är det icke blott det halfva öret som svenska staten 
går miste om, genom att norsk tobak förbrukas i Sverige, utan det 
är hela den summa af 26, 28 eller 29 öre, som staten förlorar genom 
den norska tobakens användning inom Sverige. Denna förlust är 
icke så obetydlig, att icke den vinst, som Friherre Raab vill uppnå 
genom att höja skatten med 3 öre, lätt nog skulle försvinna och dess
utom äfven de 116,000 R:dr, som Utskottet beräknat. Det är sådana 
omständigheter, som man icke får förbise, och jag tror icke, att vi
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ur synpunkten af svenska statskassans fördel handla klokt, om vi 
försätta de svenska tobaksfabrikerna i den ställning, att de komma 
att ligga under i täflan med de norska i gränsorterna. Jag hem
ställer derföre, att Kammaren icke måtte lyssna till det förslag, som 
utgått från Friherre Raab, fastän det har stöd af Andra Kamma
rens beslut.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag har alltid funnit, att man 
visat stor ömhet för tobaksfabrikörerne, och den kommer nog icke 
att äfven denna gång förneka sig. Då tullsatsen på tobak sist öka
des, jag tror med 1 öre på skålpundet, så påstods det dock af en 
person, som närmare kände förhållandena, att detta genom den före
vändning, som derifrån hemtades att höja priset å åtskilliga af de 
mest kuranta fabrikaterna, förskaffat en enda fabrikör eu betydlig 
årlig tillökning i inkomst, uppgående till många tusen 11:dr,—ja! 
det sväfvar för mig att till och med flera tiotal sådana nämndes. 
Jag tror icke, att det vore olämpligt, om ifrågavarande industri
idkare finge nöja sig med litet mindre förtjenst på sin fabrikation 
än de nu i allmänhet uppbära. Då det varit fråga om den svenska 
industrien i öfrig!, har man icke varit så om derom. Då till exempel 
sädes-förmalningsindustrien varit föremål för behandling, har man 
icke ens velat höra talas om, att anläggningen och vården af qvarn
verk kostade penningar. Jag tror, att vi nu kunna våga på en så
dan förhöjning i tullen på tobak, som af Herr Almqvist i hans re
servation blifvit föreslagen, till och med om en eller annan fabrikör 
skulle på sin rörelse göra en mindre stor vinst, hvarföre jag instäm
mer i Friherre Raabs yrkande.

Friherre af Ugglas: Under föregående riksdagar, har oupp
hörligen den önskan här inom Kammaren blifvit uttalad, att tullen 
på tobak skulle förhöjas. Den utgjorde då i Sverige 26 öre, under 
det att den i Norge uppgick till 25,4 öre. Då den norska således 
var ungefär lika hög som den svenska, så ansåg man försigtigheten 
bjuda att här icke vidtaga någon förhöjning. Nu hafva emellertid 
förhållandena i Norge blifvit förändrade derutinnan, att tobakstullen 
blifvit förhöjd till 28,49 öre, och då har Bevillnings-Utskottet funnit 
det vara tid att gå Kammarens önskningar till mötes genom att före
slå den svenska tulltaxans stegring till likhet med den norska. Jag- 
tror, att Bevillnings-Utskottet i denna fråga träffat den rätta siffran, 
ty det kan väl icke. vara riktigt och klokt att öka tullsatsen högre 
än den norska, ty, på sätt förut är sagdt, är det obestridligt, att 
detta sätter de svenska tobaksfabrikanterne i sämre ställning än de 
norska, hvilket jag icke tror vara rättvist, man må hafva hvilken 
förkärlek eller antipati som helst mot denna näring. Dessutom bär 
jag mig bekant, att inom vissa trakter ax Sverige redan nu förbru- 
kas tobak, som inkommer från Norge, och jag tror icke att det vore 
skal att genom förhöjning i tullsatsen befordra denna fullt lagliga 
import. Jag tror dei-före att Utskottet, på samma gång det gått 
Kammarens önskningar till mötes, äfven handlat klokt och försigtigt, 
och derför anhåller jag om bifall till dess förslag.

m
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Herr Frisk: Jag vill hemställa, huruvida det kan vara skäl
att höja tullen på tobak med högre belopp än Utskottet föreslagit. 
Vi finna nemligen af betänkandet, att redan den nu gällande tull
satsen, 26 öre per skålpund, uppgår till 50 procent af värdet å to
baksblad och omkring 200 procent af värdet å tobaksstjelkar, och 
deraf torde man kunna hemta anledning nog, att allmänheten icke 
bör betungas med högre utgifter, ty jag ber Herrarne komma ihåg, 
att denna tull hufvudsakligen utgår från de fattigare klasserna. Då 
man dessutom fager i betraktande förhållandet mellan vår tullsats 
och den norska, som Herr Bennich och Friherre af Ugglas nyss på
pekat, så torde det vara skäl att stadna vid den förhöjning, som Ut
skottet föreslagit, hvarför jag yrkar bifall till dess förslag.

Friherre Hank: Förra gången, när det var. så lyckligt stäldt, 
att ordföranden och vice ordföranden inom Bevillnings-Utskottet voro 
af olika åsigter, kunde man göra sig förhoppning om framgång fö)' 
den högre tullsats, som syntes fördelaktig för statsinkomsterna, men 
nu står det illa till för oss, som vilja hafva ökade inkomster, när 
dessa båda Herrar äro åt eu motsatt mening mot vår, ty då fruktår 
jag mycket för betydelsen och tyngden af deras ord. Jag får likväl 
i frågan erinra, att hvad angår den yttrade farhågan, att norska to- 
baksfabrikanter skulle få försteget framför de svenska, så ber jag 
Herrarne komma ihåg, att redan efter de förra tullsatserna både Norr
männen en liten obetydlig bråkdels fördel, och den ytterligare för
män de skulle vinna derigenom, att tullen förhöjdes med 3 öre, skulle 
bestiga sig till 0,15 eller ungefär i öre per skålpund. Jag kan icke 
föreställa mig, att, i huru stor skala man än drif v er rörelsen, detta 
kan betyda något. Det är endast om fabrikanten, jag i detta afse
ende kan vara om, och alldeles icke, såsom Herr Frisk säde, för kon
sumenterna, ty om de få betala i eller } öre mer eller mindre, så 
gör det mig alldeles icke ondt om dem. Man må äfven taga i be
traktande förhållandena inom andra länder hvarest afgiften på tobak 
går till 5 å 6 gånger råvarans värde, och jag kan icke se, att det 
skulle betyda något, om tobaksstjelkame skulle beläggas med ei> 
skatt, som går till 200 procent af varans värde.

Jag kan icke på grund af de skäl. som hittills blifvit anförda, 
afstå från min vördsamma anhållan om en förhöjning af 3 öre per 
skålpund i Bill en på tobak.

Herr Reuterswärd: Ehuru både ordföranden och vice ordfö
randen i Bevillnings-Utskottet tyckas vara alldeles eniga, så hoppas 
jag dock, att Första Kammarens majoritet skall afgöra denna fråga 
i likhet med Andra Kammaren. Då vid 1869 års riksdag fråga var 
om en dylik tullförhöjning, hörde vi precist samma skrämskott som 
nu, eller att hvarje tillökning skulle medföra förlust för statsverket 
i anledning af förhållandet till Norge. Det har emellertid visat sig, 
att Norge, i samma mån som vi höjt afgifterna, skyndat att öka 
sina, och då jag är öfvertygad om, att äfven norska statsverket gan
ska val behöfver inkomster, så tror jag, att de ganska gerna se, att
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vi gå förut på denna väg. Jag anhåller om bifall till Friherre Raabs 
hemställan.

Herr Brun: Emedan jag finner, att meningarne äro temligen
delade i fråga om tullsatsen på tobak, så vill jag icke uraktlåta att 
meddela hvad jag känner om förhållandena i detta afseende i de 
trakter af norra Sverige, som gränsa till Norge. Jag ber att la upp
lysa, att redan nu införas lätt transportabla varor i ganska betydlig 
mängd från Norge, och jag föreställer mig, i likhet med hvad Herr 
Bennich och Friherre af Ugglas yttrat, att om man ställer sa till, 
att de norska fabrikanterna få sin råvara för bättre pris, sä blir 
föliden deraf den, att en mängd fabrikater derifrån införas till bve- 
rige. Jag tror icke, att detta vore önskvärdt, ty det är icke nog 
med, att detta skulle medföra förlust för staten och fabrikanter ne, 
utan det finnes en mängd arbetare, hvilka sysselsättas i denna indu
strigren och hvilka skulle komma att derpå lida, och i alla händelser 
anser jag det icke riktigt att ställa våra näringar i ofördelaktigt för
hållande till Norges eller andra länders. _ . ,

I öfrigt kan jag icke annat än äfven instämma, i den asigten, att, 
denna beskattning, huru obetydlig den än synes, i verkligheten till 
stor del kommer att drabba den lägre och aldra lägsta delen åt be
folkningen. För min egen del nyttjar jag alldeles icke tobak, icke i 
någon form, men jag tror mig icke begå något misstag, när jag säger, 
att denna vara är måhända aen nödvändigaste för de fattigare klas
serna. Jag bär sett exempel på, huruledes en arbetare kan försaka 
snart sagdt hvad som helst, ja till och med sjelfva födan, heldre än 
tobaken, som lian är van vid. Vi veta äfven, att denna vana till eu. 
del heror derpå, att tobaken innehåller ett ämne, som verkar väl
görande, derigenom att det lugnar och trankilisera!'. Jag påmmnei 
mig med afseende härå en gammal vers, som talar om tobakens un
derbara verkan. Jag tror mig komma ihåg, huru den lyder, och ber 
att här få uppläsa densamma:

Tobaken, den Ijufliga växten,
Den friskar upp så mången ryttare på hästen,
Så mången skytt uti skogen,
Så mången bonde på logen,
Så mången fiskare på isen,
Så många tusende, sinom tusende kärringar i spisen.

Tobaken är således en vara, som företrädesvis begagnas af den 
del af folket, som arbetar, och jag hemställer derföre, både i den 
svenska fabrikationens intresse och i deras, som icke hafva mycket 
att köpa för, att varan icke ytterligare fördyras, och yrkar pa grund 
deraf bifall till Utskottets förslag.

Herr Bennich: Det skulle göra mig rätt ondt, om Kammaren
uppfattat mitt och liktänkandes yttrande såsom något försök att här 
afskjuta skrämskott mot den förhöjning, som af Andra Kammaren 
blifvit besluten och här af flere ledamöter blifvit påyr k ad. ba vidt 

det ligger någon fara i de anförda förhall andena, sa aan man be-
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trakta den såsom afskräckande, men derföre är icke motiveringen 
något, skrämskott i ramställningen har från vår sida varit grundad 
pa, såsom jag vågar påstå, ganska noggrann kännedom om de för- 
uaJianden, som inverka på både näringsiifvet och statskassans fördel. 
Vill man åsidosätta statsverkets välförsfådda fördelar, då lian man 
taga till högre tullsatser och låta Norge taga upp skatten, för hvad 
vi förbruka, men vill man afväga saken med sans och utan passion, 
sa tron jag, att man handlar klokt, om man stadgar en lägre afgift! 
som man verkligen får uppbära, än om man bestämmer en högre, 
som säkerligen gar oss ur händerna.

Grefve Mörner: Det yttrades nyligen, att man icke borde höja 
tullen pa tobak, emedan denna vara vore så kär för många personer, 
att de heldre försakade allting annat. Detta vill jag visst icke för
neka, men det finnes också en del personel', som heldre försaka all
ting, än de vilja upphöra med öfverflödigt förtärande af bränvin, och 
ivad följden deraf blir, det känna vi, den är uselhet och nöd. Samma 

talare aberopade äfven eu vers till stöd för sin åsigt; jag skulle 
också kunna hänvisa honom till eu lång rad af verser, skrifna af eu 
biskop i flernosand, som hette Franzén, der lian i ett poem, kalladt 
Lolumbus, talar om eu mythisk personlighet, benämnd Tabacox, hvil
ken lian anser nära nog lika förderflig som eu annan, kallad Vene- 
eox, med hviika båda lian ansåg bekantskapen hafva fatta från Ame- 
liKa. Jag tror icke, att vi behöfva vara så blödiga mot den industri, 
Hvars talan här biilvit så varmt lord. Då man ofta annars mött 
mig med den invändningen, att bär det sig icke för en industri un- 
dei de nya vilkor, som man funnit för godt att bestämma, så kunna 
idkarne taga sig till något annat, och detta svar bär mången gång 
meddelats mig, då det varit fråga om tillverkningen af sådant som 
-lort ful lifvets aldra oundgängligaste förnödenheter, ser jag mig för
anlåten att nu emot motståndare använda detta samma argument, 
och kan icke afstå från mitt förra yrkande.

.friherre It aa b: Jag erkänner fullkomligt riktigheten af de grund
satser, som blifvit uttalade af flen’ Ordföranden och vice Ordföran- 
den i flevilInings-Utskottet rörande denna fråga, men jag ber vörd- 

ia h?ms^la om ^essa grundsatser äro tillämpliga vid detta 
m i, “a^1“r fleirarne nemligen uppmärksamma Hägra få siffror, 
iuflen a tobak har i Norge hittills varit 25,64 öre pr skalp, och i 
sverige 2o öre. bkilnaden under denna tid uppgick således till 0,36 
0,re- var icke skäl att klaga, men nu, om mitt förslag bifalles, 
skulie det vara anledning dertill, ty derigenom blir tullen i Sverige 
• ;uiier det f^t (te11 i Norge nu uppgår till 28,49 öre. Således
1 staflet för att skilnaden till Norges förmån förut var 0,36 öre, så 
skulle den nu blifva 0,51 öre. År det rimligt och tänkbart, att eu 
&a liten och obetydlig differens kan anföras såsom motiv för, att en 
nej näring skall gå under eller i väsendtlig män skadas? Det kan 
åtminstone icke. jag fatta, men hvad jag fattar är, att den af mig 
föreslagna förhöjningen skulle bereda eu ganska betydlig inkomst åt 
statsverket.



431

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (Tref
ven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels 
bifall till den förevarande punkten och dels bifall till densamma 
med tullsatsens förhöjning till 29 öre; framställde Herr (trefven 
och Talmannen proposition på bifall till punkten och, då dervid sva
rades många ja och nej i blandning, förklarade sig hafva funnit ia 
öfvervägande.

Votering begärdes; till följd hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs följande voteringsproposition:

Ben 13 Maj, e. m.

Den som bifaller 8:de punkten i Bevillnings-Utskottets Betän
kande N:o 10, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Vinner Nej, 
skålpund.

Nej;
förhöjes den ifrågavarande tullsatsen till 29 öre för

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 38;
Nej — 45.

9:de och 10:äe punkterna. 

Biföl los.

Föredrogs ånyo Bevillnings-Utskottets den 6 och S dennes bord
lagda Betänkande N:o 11. i anledning af väckta motioner om sär
skild beskattning af tobak.

Friherre Raab,.Adam: Då jag såsom bekant är motionär i denna 
fråga, och då dertill^ kommer, att jag under loppet af föregående 
Riksdagar har sökt åstadkomma eu allvarligare tobaksbeskattning 
än den, som för närvarande kan vinnas genom tullen, så hoppas jag, 
att Kammaren icke måtte taga illa upp, att jag med några ord sö
ker försvara mitt förslag.

Det är denna Kammare utan tvifvel bekant, att Andra Kamma
ren redan har efter en lång debatt bifallit Utskottets betänkande. 
Detta skedde dock ej med någon stor öfvervägande majoritet utan 
efter omröstning med 90 röster mot 66. Denna minoritet yrkade bi
fall till ett förslag, som närmast öfverensstämde med det, som af 
Herr Arrhenius i hans reservation blifvit framstäldt.

Det kan naturligtvis icke å min sida vara något annat skäl för 
mitt yrkande, att tolket skall underkasta sig beskattning å tobak, 
än att jag önskar att vi måtte få statsinkomster till betäckande af 
våra utgifter, utan att behöfva anlita utleta dingen om lån. Om också



432

penningar skulle kunna upplånas inom landet, så är det enligt min 
tanke bättre att kunna bestrida utgifterna med årsinkomsten än att 
bereda tillgång dertill genom lån och sålunda kasta bördan på våra 
efterkommande. Icke heller kan jag finna lämpligt att gå på den 
väg, som förordas af mången teoretisk man, som mera fäster sig vid 
principerna än vid det, lian finner praktiskt nyttigt. Det är den 
direkta beskattningen, som jag bär afser.

Jag är således af den innerliga öfvertygelse, att vi böra söka 
på indirekt väg få sä stor beskattning, att vi icke behöfva öka vår 
bevillning och icke nödgas göra andra lån än på sin höjd sådana, 
som afse verkligt produktiva företag. Vi hafva vid denna riksdag 
beviljat stora anslag, bland andra, äfven ett å 1,100,000 11:dr för 
bidrag till en jernväg mellan Carlskrona och Wexiö. utan att man 
kan säga, att detta är ett produktivt företag, tv det har endast till 
ändamål att vägen skall kunna göras bredare, så att den kan blifva 
lämplig att befara med statens vagnar, på det att man lättare och 
hastigare må kunna komma ned till denna ort. Detta kan val icke 
anses som något produktivt företag, ty man väntar ingen ränta af 
ansiagsbeloppet.

Jag känner icke till hvilket belopp de summor, som enligt båda 
Kamrarnes beslut bli tv it anslagna, för närvarande uppgå, men jag 
föreställer mig, att det är ganska betydligt, och om man också kan 
finna utväg att reda sig till nästa riksdag utan ökad upplåning, så 
är det åtminstone klart, att förr eller senare skall vårt försvarsverk 
betydligt förbättras, och att detta fordrar stora utgifter. Jag tror 
således, att en förberedelse att åstadkomma större inkomster för 
statsverket utan den enskildes betungande med större debetsedlar 
vore af stor vigt. Jag bär så många gånger både sett och hört den 
förtrytelse, som röjer sig när debetseln kommer i linset, och man 
finner, att den blifvit förhöjd, att jag icke kan underlåta att derpå 
fästa afseende. En af de förnämsta orsakerna till den störa emigra
tionen till Amerika är också, att folket inbillar sig, att man der icke 
har några skatter, derföre att dessa utgå indirekt. Det är således 
icke nog att på papperet räkna ut, hvad som genom det ena eller 
andra beskattningssättet blir verklig inkomst för staten, utan man 
måste äfven taga i betraktande, om dessa smulor, som komma in 
genom de indirekta skatterna, verkligen besvära folket, och huruvida 
det väcker mera förargelse att betala ett eller annat öre mera på 
tobaken än att få sin debetsedel förhöjd med B till 5 R:dr.

Jag fortfar med mitt yrkande i afseende på den indirekta be
skattningen, och i det afseende finnes det enligt min åsigt ingen ar
tikel, som är lämpligare att beskatta än tobak. Jag ber att få er
inra om förhållandena i de tre länder, der tobaken icke är föremål 
för något regale, nemligen Portugal, Ryssland och Amerika, hvarest 
man dock genom eu hög beskattning på denna vara upptager högst 
betydliga inkomster. 1 Portugal uppgå dessa till 8,000,000 R:dr 
svenskt, oaktadt befolkningen der icke är så stor som hos oss. I 
Ryssland inflyter genom tobaksskatten 18,000,000 R:dr, i Amerika 
56,000,000 R:dr och i Frankrike, der tobakstillverkningen är ett re

gal. e,
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gale, uppgår inkomsten deraf till 200,000.000, allt svenskt mynt. I 
England finnes visserligen ingen annan beskattning å denna vara än 
tullen, men der i landet är man så lycklig, att man kan bestämma 
nur höga tullsatser som helst och kan bevaka det tullförfattningarne 
efterlefvas, hvarföre ock denna inkomst der uppgår till icke mindre 
än 117,000,000 R:dr.

Jag hemställer till Eder, mine Herrar, huruvida det icke nu 
..rån vara skäl att afgifva en opinionsyttring derom, att man fram
deles bör tillgripa tobaksbeskattningen. Så har Första Kammaren 
gjort vid ett föregående tillfälle genom en återremiss, om jag icke 
alltför mycket misstager mig, och ehuru Andra Kammaren nu efter 
långa _ strider slutligen bifallit Utskottets förslag, så får jag dock 
för min del yrka, att Första Kammaren, såsom en opinionsytt
ring, ville lemna sitt bifall till den reservation, som Herr Arrhenius 
afgifvit, och hvilken är af följande lydelse:

. “aU Riksdagen måtte i underdånig skrifvelse anhålla, det Kongl. 
Maj:t. täcktes låta utarbeta och till Riksdagens pröfning framlägga 
förslag till införande af accis å tobak.'1

Jag anhåller vördsamt om proposition å detta förslag.

Friherre af Ugglas: Jag skulle mer än gerna vilja ingå i ett 
litet svaromål på den siste ärade talarens anförande, men jag anser 
mig icke böra göra det. Jag vill nemligen icke besvära Kammaren 
med något föredrag i detta ämne, då frågan verkligen redan är af
gjord, ty Andra Kammaren har, på sätt vi nyss hört, bifallit Utskot
tets förslag, och vid sådant förhållande kan denna Kammares beslut 
icke leda till något annat än en opinionsyttring. Den åsigt i denna 
fråga, som vid föregående riksdagar här gjort sig gällande, är oss 
val bekant, hvarföre jag icke längre vill upptaga Kammarens tid 
med detta ämne.

Herr Arrhenius: Då jag är reservant i frågan, anser jag mig 
skyldig att förklara, hvad som föranledt mig dertill.

Vi höra och se dagligen, huru de mest vigtiga behof för stats
verkets ordnande åsidosättas af brist på medel. Vi känna också 
mer än val, att, huru innerligt vi än önska, att vårt fäderneslands 
försvar må befrämjas, så förblir det dock nära nog vid det gamla, 
endast af brist på medel. Om man derföre vill, att något skall 
kunna åstadkommas, så måste man se till, huru någon utväg att 
bereda tillgångar må kunna utfinnas, och i detta hänseende harman 
i denna Kammare sagt, att intet offer kan anses så stort eller svårt, 
att man icke bör underkasta sig detsamma. Frågan om vårt försvar 
kan nu vid innevarande riksdag icke leda till något resultat, men 
det lider icke något tvifvel, att vi allt framgent såväl vid nästa som 
kommande riksdagar skola behöfva allt större och större inkomster 
för att bestrida statens behof. När förhållandena är o sådana, så är 
det också i sin ordning att i tid vara betänkt på, hvarifrån man 
skall taga dessa medel.

Rikad. Prof. 1871. 1 Afd. 4 Band.
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Frågan om hvarje ny beskattning möter alltid mycket motstånd 
och är alltid underkastad stora svårigheter och, hvad särskild! to- 
baksaccisen beträffar, så lider det intet tvifvel, att många betänklig
heter dermed äro förenade. Jag tror dock ej, att dessa äro så stora, 
att man hör öfvergifva all tanke på denna beskattning, särdeles som 
vi se, att i andra länder stora inkomster derigenom vinnas. Jagbe- 
tviflar icke, att samma resultat skulle ernås hos oss, då tobaken just 
är en sådan artikel, hvars lämplighet för beskattning ingen kan be
strida, enär den förbrukas af alla samhällsklasser, och således en 
beskattning derå icke. kan sägas drabba den ena delen af folket mer 
än den andra. Vill man åter verkligen påstå, att den skulle för härd! 
träffa de mindre bemedlade, så säger jag, att dessa, som njuta, sam
ma fördelar som vi af att statsinstitutionerna befinna sig. i godt 
skick, äfven måste tänka på fäderneslandet och underkasta sig upp
offringar vid förbrukningen af en artikel, som de i de flesta fall kunna 
undvara. . ...

Jag skulle icke hafva afgifvit denna reservation, om jag icke 
under loppet af denna och föregående riksdagar . kommit till den 
lifliga öfvertygelse, att vi i den riktning, hvaruti Friherre Raab 
väckt sin motion, icke hafva mycket att vänta af B e v i 1 In i ng s - Ut - 
skottet, och på grund deraf ansett det som en samvetspligt för mig 
att framställa ett förslag i ämnet. Jag är öfvertygad om, att en 
dylik accis väl kunde förtjena att påtänkas, och att statsverket deraf 
skulle vinna ganska väsendtliga fördelar, hvarföre jag ansett det 
såsom min pligt att icke längre låta det bero vid en obestämd vän
tan år ut. och år in.

Man säger, att det icke skulle mycket löna sig att göra en så
dan framställning till Regeringen. Jag vet visserligen, att det skulle 
göra höga vederbörande stort bryderi, om eu sådan fråga eu gång 
komme till deras afgörande, men jag vet också, att Kongl. Maj:ts 
Regering, som med omtänksamhet söker befrämja allt, som länder 
till fosterlandets fördel och framtida lycka, icke ryggar tillbaka. för 
de olägenheter och besvär, som kunna vid frågans behandling före
komma. Då jag emellertid föreställer mig, att såväl Konung som 
Riksdag förr eller senare måste vara betänkta på att bereda utvägar 
till fyllande af statens behof, så tror jag icke, att det vore obehöt- 
ligt, om Regeringen genom en opinionsyttring från Riksdagen kunde 
blifva öfvertygad om, att vi äfven i denna väg äro färdiga till upp
offringar, och att vi på samma gång vilja undvika ökandet af andra 
skattebördor, som vi finna mindre angenäma. Jag har icke mycket 
hopp om att vinna understöd härutinnan, och derföre vill jag endast 
begagna tillfället att framställa skälen för min reservation.

Friherre Sprengtporten: Såsom den siste talaren yttrade, ar 
det mycket naturligt, att, då fråga blir om att vidtaga en så ovanlig 
åtgärd som införandet af en ny beskattning, meningarne skola vara 
mycket splittrade, och det är äfven klart, att det första steget icke 
fullt kan leda till målet. Detta hindrar dock ej, att, om saken är 
riktig i sin princip, de erforderliga rättelserna i framtiden kunna 
blifva vidtagna. Jag tror, att man gerna kan erkänna riktigheten
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af att lägga accis på tobak. Jag skulle således för min del, då jag 
anser, att beslutsamhet bör tillhöra Representationen, icke hysa nå
gon tvekan att bifalla Friherre Raabs välbetänkta förslag, men då 
frågan redan fallit i Andra Kammaren, så inskränker jag mig att 
yrka proposition på den reservation, som Herr Arrhenius afgifvit. 
Jag kan icke fullkomligt dela den åsigt, som en af mig högt ärad 
talare här i mitt grannskap nyss yttrat, att den ena Kammaren skall 
vara alldeles beroende af ett beslut, som förut blifvit fattadt af den 
andra, utan jag tror, att det, som egentligen bör ligga till grund för 
våra beslut^ är öfvertygelsen om hvad som är rätt och sannt, hvit
het alltid förr eller senare måste göra sig gällande. Om också ett 
beslut icke leder till ett bestämdt resultat, så banar det likväl vä
gen för ett sådant i framtiden, och jag tror icke, att vår Regering 
skulle lemna alldeles å sido de åsigter, som af Första Kammaren 
blifva framställda. Jag tror ej heller, att det ovilkorligen erfordras 
en. framställning från Riksdagen i detta hänseende, ty om också en 
opinionsyttring kommer blott från den ena Kammaren, är enligt vår 
Regeringsform Kong]. Maj:t berättigad att i och för de anslag, som 
fö1' utgifternas bestridande äro nödiga, göra sina framställningar till 
Riksdagen.

Jag anhåller om bifall till Herr Arrhenii reservation.

Grefve Hamilton, Hugo Bengt Archibald: Bevillnings-Ut- 
skottet har afstyrkt den föreslagna särskilda beskattningen å tobak, 
ehuru Utskottet ansett att större inkomster framgent måste beredas 
staten på annan än direkt väg. Reservanterna hafva deremot ansett 
sig höra hos _ Kong!. Maj:t anhålla om eu utredning i ämnet. Det 
torde kunna invändas att vi hafva den direkta beskattningen att 
hålla oss till. Denna bör dock användas endast till fyllande af be- 
hofven vid en riksdag, men för ständiga behof måste den indirekta 
beskattningen tagas i anspråk.

Jag anhåller om bifall till Herr Arrhenii reservation.

Herr Häggström: Då 59 § Regeringsformen innehåller:
“I sammanhang med uppvisandet af statsverkets tillstånd och 

behof läte Konungen för Riksdagen framställa förslag rörande sättet 
att genom bevillningar fylla hvad staten kan utöfver de ordinarie 
inkomsterna erfordra";

så anser jag för min del det ej vara välbetänkt att Riksdagen 
tager initiativet till införandet af nya skattetitlar, och är öfvertygad, 
att, om Kongl. Maj:t finner sadant af nöden, förslag derom ej skola 
uteblifva. J

Den stora omtanke, som så väl den ärade motionären som reser- 
vanterne hafva om anskaffandet af inkomst åt statsverket, är visser
ligen lofvärd, men dess högi’e värde förringas, då de dertill vilja 
använda medel, hvilka såsom de sjelfva i sin reservation erkänna, 
höra, så vidt möjligt undvikas. Ett sådant är den omnämnda accisen 
å tobak, och när man vill införa den, fruktar jag att man vidtager 
eu åtgärd, som är helt och hållet förkastlig.

Den 13 Maj, e. in.
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.Tåg kall derföre icke instämma i reservanternes förslag om en 
underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t i detta ämne, utan yrkar bifall 
till Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (Tref
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels 
bifall till det förevarande betänkandet, och af Friherre Raab, att 
Kammaren för sin del måtte besluta, att Riksdagen skulle i under
dånig skrifvelse anhålla, det Kongl. Maj:t täcktes låta utarbeta och 
till Riksdagens pröfning framlägga förslag till införande af accis å 
tobak; framställde Herr (Trefven och Talmannen först proposition på 
bifall till betänkandet, hvarvid svarades många ja pell nej i blandning, 
samt sedermera proposition på antagande åt Friherre Raabs förslag-, 
då svaren likaledes utföllo med många så väl ja som nej; hvaruppå 
och efter det att proposition å bifall till Betänkandet förnyats samt 
med många både ja och nej besvarats, Herr (Trefven och Talmannen 
förklarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den som bifaller Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 11, 
röstar

Ja;
Den det ei vill. röstar

Nej.
Yinner Nej, beslutar Kammaren för sin del, att Riksdagen skall 

i underdånig skrifvelse anhålla, det Kongl. Maj:t täcktes låta utar
beta och till Riksdagens pröfning framlägga förslag till införande åt 
accis å tobak.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

J a — dö;
Nej — 34.

Föredrogs ånyo Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets den 10 
och 11 dennes bordlagda Utlåtande N:o 1, i anledning af väckt för
slag om antagande af ett svenskt myntsystem, grundadt på guld.

Herr Rydqvist: Jag anser mig icke behöfva vara vidlyftig för 
att vinna afseende å den anhållan jag nu framställer om bifall till 
Herrar De Marés och Agardhs reservation. För min del kan jag 
icke finna någon anledning, hvarföre vi nu skalle besluta preglandet 
af guldmynt å valör af 21 och 5 caroliner. Den, som önskar, att 
inom landet fä caroliner spridda, har tillfälle dertill med de redan 
preglade. På samma sätt kan den, som önskar använda detta guld
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mynt i utlandet, begagna de nuvarande carolinerna, då det tager 
precist samma utrymme, att medföra en summa i enkla eller i 21 
och 5 caroliner. Hvad särskilt beträffar 21 karoliner, eller 25 francs- 
styeket, så känner jag intet land, der detta myntstycke är pregladt 
och cirkulerar i rörelsen, hvadan dess pregling här skulle blifva både 
öfverflödig och gagnlös. Jag får tillsvidare inskränka mig till att 
yrka bifall å reservanternas förslag, att Herr Wallenbergs motion 
äfven i den del densamma blifvit af Utskottet tillstyrkt, icke må till 
någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Herr De Maré: Då jag är reservant mot Utskottets betänkande, 
så ber jag Kammaren ursäkta, att jag begärt ordet, oaktadt ännu 
endast yrkats bifall till min reservation. Men saken är af den vigt, 
att jag icke tror, att den bör alltför knapphändigt af Kammaren 
behandlas. Det förslag, som Herr Wallenberg nu, om jag icke miss
tager mig, för fjerde gången framlagt om antagande af ett svenskt 
myntsystem, grundadt på guld, fruktar jag återkommer, till dess 
att Riksdagen bestämdt uttalar sig derom, att tidpunkten ännu icke 
är inne, och derföre vill jag nu tillåta mig att yttra några ord.

Såsom Herrarne af motionen N:o 29 hafva inhemtat, föreslår 
den värde motionären antagandet af ett svenskt myntsystem, grundadt 
på guld; och detta oaktadt Riksdagen, genom utslag på Kongl. Maj:ts 
proposition om en förändring af 72 § Regeringsformen, tydligen uttalat, 
att tidpunkten ännu ej är inne för vidtagande af eu sådan reform. 
Jag ber, att öppet få förklara, att jag, lika mycket som någon, är 
en vän af denna förändring, samt att jag vid alla tillfällen, då fråga 
varit väckt om förändring af 72 § såväl af enskild motionär, som af 
Kongl. Maj:t, röstat för förändringen. Men när Riksdagens Andra Kam
mare så otvetydigt ådagalagt, att den ännu ej vill ingå på denna stora 
reform, så tror jag att det skulle vara mera än vågadt, att nu an
taga Herr Wallenbergs förslag. Jag säger mera än vågadt, ty denna 
fråga måste ses ur en högre och mera praktisk synpunkt. Hvad 
skulle väl följden blifva, om, medan vi ännu hafva Riksdaler Riks
mynt såsom lagligt betalningsmedel, genom Riksdagens sanktion ett 
system erkändes med guld såsom standard. Jo, denna följd är ganska 
lätt att inse, nemligen att under tider, hvilka ej vore goda, såsom 
de nuvarande, utan svåra, hvarje industriidkare större eller mindre, 
som behöfde att i någon bankinrättning upptaga ett lån, finge 
afgifva sin förbindelse, ställd icke på Riksdaler Riksmynt, utan på 
guld. Detta vore ej farligt, i iäll också han kunde erhålla de för
bindelser, som till honom utfärdas, ställda på samma mynt. Men 
detta är för honom icke så lätt att åstadkomma, som under svåra 
tider det blefve för banker att ej utlemna försträckningar emot 
annat än förskrifningar ställda på guld. Då dessa förfalla, måste 
de äfven inlösas med guld, hvaremot industriidkaren i sin ordning 
får betaldt i riksmynt. Följderna häraf behöfver jag ej framhålla 
för denna Kammare. Man säger visserligen, att en sådan effekt af 
den föreslagna förändringen ej skulle kunna inträffa här i landet, 
der så många banker finnas, hvilka alla täfla om att betjena allmän
heten. Ja, det är mycket sannt, att det är så i dag och att det
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varit så ett år eller två, men jag behöfver ej i Herrarnes minne åter
föra många år, för att visa, att tiden ej alltid varit densamma. Det 
torde således kunna. hända, att genom antagande af ett sådant för
slag, som det af motionären framställda komme att yppa sig svårig
heter, som voro vida större än Riksdagen, jag är derom öfvertvnad, 
skulle vilja ådraga landet.

Jag vill nu ej fästa mig vid det besynnerliga i motionens inne
håll, då der föreslås pinglande af silfvermynt, hvars halt icke skulle 
motsvara dess pregel värde, och hvithet skulle löpa i rörelsen jemte 
vart nuvarande silfvermynt. Detta är en detalj, åt hvilken Utskottet 
ej ansett sig kunna lemna någon uppmärksamhet, utan endast fästat 
sig vid den del af motionärens förslag, som afhandla!’ preglandet af 
guidmynt å valörer å 2.1 samt 5 caroliner. I denna del vågar jag 
tro, att den reservation, som blifvit framlagd utaf en ledamot af med- 
kammaren och mig, är tillräckligt upplysande, så att jag icke mycket 
torde behöfva uppehålla mig vid denna punkt. Jag ville endast i 
Kammarens minne återföra, att när Kongl. Maj:t vid 1868 års riks
dag framlade det förslag, att, när Frankrike beslutat sig för preglan
det af guldmynt ä 21 caroliner eller 25 francs, så borde också Sverige 
gorå det, så var Riksdagen, försigtig nog att svara, att, när de stater, 
som ingått på myntkonventionen af år 1865, beslutat sig för eu sådan 
åtgärd, borde Sverige följa med. Hvad har väl sedan dess inträffat? 
Jag tror ej, att motionären framlagt något skäl till stöd för sin åsigt, 
att ögonblicket nu vore inne för Sverige, att gå framför alla andra 
länder, då de stater,, hvarpå Riksdagen 1868 fästat så stort afseende, 
sannolikt för ögonblicket ej finna sig befogade att gå i téten.

Detta är anledningen hvarföre Utskottet ej fästat afseende vid 
Herr Wallenbergs motion i allmänhet, men efter votering beslöt lik
väl Utskottet, att föreslå Riksdagen, att till Kongl. Maj:t ingå med 
en förnyad anhållan, på sätt Herrarne af betänkandet inhämtat.

Med anledning åt hvad jag sålunda haft äran anföra, tager jag 
mig friheten anhålla, att Kammaren, med afslag på Herr Wallenbergs 
motion, äfven så. vidt den blifvit af Utskottet tillstyrkt, måtte för
klara densamma icke böra till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Herr von Ehrenheim: Kammaren behagade finna att Utskottet 
icke i vidsträcktare mån biträdt Herr Wallenbergs motion, än att Ut
skottet ansett att guldmynt om 21 carolins valör borde preglas när 
Kongl. Maj:t funne sådant lämpligt. Jag har således icke något att 
yttra i anledning af hvad Herr De Maré emot motionen i öfrigt an
fört. Skälet till den hemställan Utskottet afgifvit. är helt enkelt den 
uppfattning Utskottet haft dels om vigten, att i någon mån göra ett 
uttalande till förmån för guldstandarden dels ock om vigten att i 
allmänna rörelsen få mynt spridt. Detta kan icke ske mera än på 
två sätt, antingen genom de mindre sedlarnas indragning, eller genom 
guldmynts utsläppande. Det förra sättet har Riksdagen behandlat 
på förmiddagen, med hvad utgång är kändt, det sednare är nu före
mål för Kammarens pröfning. Jag har med detta endast velat an
föra de skäl, som föranledt mig att deltaga i Utskottets förslag, men 
att nu ingå i någon närmare skärskådan af denna fråga, kan icke
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vara skäl, då Utskottets utlåtande blifvit af Andra Kammaren afsla- 
get och frågan således för denna riksdag förfallit.

Herr "Wallenberg: Herrar De Mare och Ayavdh hafva vid nu
föredragna betänkandet afgifvit en gemensam reservation mot Banko- 
och Lag-Utskottets tillstyrkan, att Riksdagen skulle ingå till Kongl. 
Makt med en underdånig skrifvelse om pregling af större guldmynt- 
stycken. Och Herr De Maré, som tillhör denna Kammare, har, un
der antydan att lian vore “vän till reformen”, nu behagat förklara: 
att “tidpunkten ännu icke är inne" och att “ingenting inträffat sedan 
Riksdagen år 1869 aflat en underdånig skrifvelse i ämnet», hvarjemte 
den ärade reservanten påvisade: dels Andra Kammarens afslag å 
Kongl. Maj:ts proposition om ändring i § 72 Regerings-formen, dels 
Frankrikes förändrade ställning, och slutligen erinrade att “Sverige 
ej borde gå framför alla andra stater”.. _

Hvad nu först beträffa!’, huruvida ingenting händt, sedan Riks
dagen aflat en underdånig skrifvelse i ämnet år 1869, så synes mig 
deremot att den sedan dess nedsatta myntkomitéens afgifna betän
kande utgör en tillräcklig anledning för att nu fortsätta myntrefor
men, desto heldre som myntkomitéen, efter en fullständig utredning 
och moget begrundande, anslutit sig till just det myntsystem grun
dad! på guld, som jag vid 1869 års riksdag framställde_ i min mo
tion. Den motion jag vid innevarande riksdag väckt skiljer sig en
dast i en punkt från myntkomitéens åsigter i afseende på myntens 
tekniska beskaffenhet. Myntkomitéen har nemligen föreslagit, att det 
blifvande silfvevskiljeviyntet skulle innehålla 750 tusen delar finsilfver, 
hvaremot jag. i likhet med hvad som redan är antaget i Frankrike, 
Belgien, Italien, Schweitz, Spanien, Grekland och Rumänien, föreslagit 
att si Ifver skiljemyntet skulle innehålla 835 tusendelar finsilfver. Jag är 
öfvertygad att komitéens medlemmar icke skola komma att så strängt 
hålla på sitt förslag angående denna detaljbestämmelse.

Hvad är meningen dermed, att “tidpunkten ännti icke är inne?“ 
då likväl utredningen är afslutad och denna visar både att vi äro i 
behof af myntreform och hurudan! Sveriges blifvande myntsystem 
bör komma att se ut, I afseende på saken bör man ej längre hysa 
någon tvekan, men i afseende på sättet äro olika meningar berätti
gade. Så önskvärd! det än vore att, såsom myntkomitéen synes 
hafva tänkt sig, antaga en lag som till rikets enda myntenhec med 
ens bestämde carolinen, så möter dock detta tillvägagående^ allt för 
stora svårigheter, hvaremot Herr Axel Beryströms vid 1869 års riks
dag i en reservation gjorda hemställan — att de mynt, som tillhöra 
myntsystemet grundadt på guld, skulle endast anses såsom ett fakul
tativt betalningsmedel — synes mig vara förtjent af den största upp
märksamhet och jag har derföre tillåtit mig att i öfverensstämmelse 
med den åsigten väcka motion vid innevarande riksdag. Genom att 
nu prägla alla de mynttyper, som tillhöra myntsystemet grundadt 
på guld, vunnes den stora fördelen att allmänheten så småningom 
lomme i tillfälle att taga kännedom om det myntsystem, sonp en 
gång skall blifva rikets enda myntsystem. Ingen skulle på något 
sätt anses pligtig att, för skuldförbindelser eller kontrakter ställda
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i riksdaler riksmynt, emottaga guldmynt såsom ovilkorligt betalnings
medel. Guldmyntet skulle först genom sitt inneboende värde till
kämpa sig de! allmännare erkännandet. Genom denna frivillighet 
före bygges alla de olägenheter, som otvifvelaktigt skulle följa, om 
försök gjordes att genom tvång påtruga allmänheten ett nytt mynt
system. Huru kan_ man begära att eu allmän mening, om ett nytt 
myntsystems lämplighet, skall kunna bildas, såvida man ej medgif- 
ver att°det nya myntsystemets alla mynttyper få präglas och till
handahållas allmänheten? I England förfor man på det sätt att, 
ehuru _ silfver var landets hufvudmynt, infördes guldmynt såsom fa
kultativt betalningsmedel och när sedermera reformen år 1816 ge
nomfördes, så vållade det ingen olägenhet att guldmynt blef erkändt 
såsom landets hufvudmynt och att silfret endast blef skiljemynt. På 
detta sätt torde reformen kunna äfven bos oss genomföras, utan allt 
omak. Vill .Regeringen underlätta cirkulationen af guldmynt, så er
fordras dertill endast att i god tid före hvarje års början för caro- 
linen bestämma eu kassakurs, efter hvilken carolinen finge i allmän 
uppbörd vid skatters erläggande emottagas.

. Reservanten har erinrat, att Andra Kammaren afslagit Kongl. 
Maj:ts proposition om ändring i g 72 Regerings-formen. Detta är 
visserligen beklagligt, men den frågan, så vigtig den än är, emedan 
§ 72 Regerings-formen förlänar riksbankssedlarne tvångskurs, utgör 
intet hinder för mi/ntrefarmén, tv det är i § 79 Regerings-formen som 
det talas om att rikets myntfot ej tar i annan ordning ändras än 
med iakttagande af det tillvägagående som vid civillagsstiftande är 
föreskrifvet. Det är för (ifrigt ej nu ifrågasatt att rubba den nu
varande myntfoten grundad på silfver. Allt hvad reservanten yttrat 
sig om de hinder som ligga i § 72 Regerings-formen hör icke hit, 
men berörer på det allvarsammaste eg an der ätten bär i landet. Den 
kan ej anses tryggad förrän 72 § Regerings-formen blifvit i vederbör
lig ordning ändrad. Jag har halt lyckan med reservanten samtala 
i detta ämne hvarvid han yttrade: att han vore lika varm vän som 
någon af förslaget att antaga guld i stället för silfver såsom landets 
myntfot, men att han ej vore villig medgifva reformen förrän i 72 § 
Regeringsformen vidtagits sådan ändring att orden “med silfver'1 
ko in me att utbytas emot orden “med guld". Jag tror nog att flera 
dela reservantens mening derom att man bör först tillförsäkra de 
blifvande riksbankssedlarna, som komma att lyda å guld, tvångskurs, 
antingen de i Riksbanken vid anfordran invexla^ efter lydelsen eller 
kanhända alldeles icke invexla?'. Jag In-.tvifla r emellertid att Första 
Kammaren kommer att någonsin gifva sitt bifall till eu så beskaffad 
ändring af 72 § Regerings-formen som skulle i sig innebära en för
sämring af rättstillståndet. Reservanten har påmint att man borde 
lyssna till den åsigt som i denna fråga blifvit inom Andra Kamma
ren uttalad. Ja! i alla frågor, som röra skattebevillningar, bör man 
företrädesvis fästa afseende på de beslut Andra Kammaren fattar, 
deremot torde angående stora kulturfrågor och utveckling af det all
männa rättsmedvetandet Första Kammaren ej höra efterskänka nå
got af sin på sakkännedom grundade öfvertygelse. Lagstiftnings
arbetet går visserligen långsamt,, men skulle Första Kammaren från-
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tråda sin vid flera riksdagar uttalade åsigt, om nödvändigheten af 
eganderåttens bättre betryggande genom en ändamålsenlig ändring af 
72 § Regeringsformen, då befarar jag att lagstiftningsarbetet skulle 
kunna komma att helt och hållet afstadna.

Reservanten har behagat uttala sina farhågor för de personers 
säkerhet, som hade med bankerna att göra. Han säger sig befara, 
att eu öfverenskommelse emellan bankerna skulle kunna ingås, i syft
ning att förelägga låntagare att utfärda för skrifning ar ställda på guld
mynt! Jag kan väl förstå denna farhåga, som ej finner sin tröst i 
något annat än att kunna taga sin tillflykt till pappersmynt. Men 
låntagare kunna vara lugna, ty just genom de många bankerna är 
allmänheten skyddad mot allt det maktmissbruk för hvilket man var 
utsatt, när endast eu bank såsom monopol besörjde all bankrörelse i 
Sverige. Skulle emellertid en dylik öfverenskommelse kunna mellan 
bankinrättningarne träffas, så är det ingenting som hindrar bankerna 
att äfven nu låta låntagare skrifva förbindelser lydande å caroliner. 
Bankernas rättighet i detta afseende, hvarken ökas eller minskas 
derigenom att Kong], Maj:t besluter präglandet af myntstycken som 
blifva multipel’ af carolinen.

Af eu representant, som här icke bär säte eller stämma, har blifvit 
högtidligen uttaladt, att heta myntreformen endast är ett pricathankin- 
tresse och ingenting annat! Den representantens urvisdom lemnar jag 
obestridd. Hans sakkännedom är lika stol' i alla ämnen och hans 
välvilja för privatbankerna alldeles uppenbar, ty genom antagandet 
att privatbankerna skulle ifra för införandet i allmänna rörelsen af guld
mynt, har lian skänkt dessa institutioner det högsta loford för oegen
nytta, tv det är uppenbart att guldmynt minskar allmänna rörelsens 
behof af banksedlar, och enär en stor del af vår utelöpande sedel
stock är privatbanksedlar, så måste ju äfven dessa få maka åt sig 
för guldmyntet.

Man har till mig ställt det spörsmål: huruvida det förhållan
de, att Frankrike som för ett är sedan stod på höjden af inflytande, 
men nu förlorat denna ställning, kunde komma att utöfva något men
ligt inflytande på den internationela myntreformen. Jag tvekar icke 
att härå svara: att; enligt min uppfattning Frankrike genom att 
icke längre vara imperialistiskt kommer att i ännu högre grad än 
förr slå sig på att arbeta och spara. Ju mindre krigföring desto 
större utveckling a.f industriel och komersiel verksamhet, hvarige
nom äfven våra handel srelationer med denna nation komma att 
ökas.. Likaså anser jag det icke vara af någon ringa betydelse att 
Spanien, som numera erhållit en ordnad styrelse, har anslutit sig 
till francsystemet och beslutat präglingen af tjugufem franc-stycken 
> guld. Det tyska enhetssträfvandet låter sig val icke nöja med 
den politiska enheten, utan kommer nog att arbeta för närmare 
samband i ekonomiskt hänseende. Inom Tyskland finnes för närva
rande icke mindre än sju olika myntenheter. När det tyska kejsar
riket får sin gemensamma budget, torde det icke dröja länge förrän 
behofvet af en gemensam myntenhet kommer att göra sig gällande. 
Redan nu har man förslagsvis uppgifvit att den tyska myntenheten 
skulle kallas “Adler“ såsom eu erinran om örnens kraft och förmåga
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att lätt förflytta sig hvart som helst. Detta är en vacker bild, förut 
tillämpad af Förenta Staterna i Nord-Amerika. Den föreslagna tyska 
myntenhetens tiondel inträffar i värde med den Österrikiska flori- 
nen, hvarigenom den internationela myntreformen skulle få en ännu 
större utsträckning. När man moget öfverväger dessa sannolikhe
ter, när man vet att våra handelsrelationer allt mera vidgas med de 
nationer som betala i guld, när myntreformfrågan föreligger helt och 
hållet utredd, så synes det mig verkligen ej vara för tidigt att ytter
ligare taga ett litet steg i den riktning som 1868 års Riksdag insla
git. Kastar man derjemte blicken inåt landet, så finner man att en 
stor mängd dåligt Norskt och Danskt småmynt utgör en icke obe
tydlig del af myntcirkulationen. Dessa främmande myntsorter mot
tagas i liqvid af våra offentliga statsanstalter såsom posten, jernvä- 
gen och telegrafen till ett visst bestämdt pris och då allmänheten 
man och man emellan icke gerna kan vid alla tillfällen iakttaga 
detta agio, så uppkommer ständiga förluster i den allmänna rö
relsen på detta bruk af utländskt skiljemynt. Förlusterna, för 
hvilka man på gränsorterna är utsatt, äro små, men oupphörliga. 
De drabba Svenskarne, emedan vårt mynt är en procent bättre än det 
danska och norska. Utskottet har afstyrkt den del åt min motion 
som afsåg att prägla nytt silfver skiljemynt, emedan Utskottet trodde 
det skola åstadkomma villervalla att i rörelsen utsläppa silfvermynt 
hvars metallvärde understiger pregel värdet. Men just i benämnin
gen skiljemynt ligger det angifvet att pregelvärdet är något högre än 
metallvärdet. Någon olägenhet för allmänheten är ej att befara, ty 
det har visat sig att allmänheten kan röra sig med främmande län
ders skiljemynt och följaktligen borde man väl underkasta sig något 
omak för att en gång uppnå ett ändamålsenligt myntsystem.

Reservanten har behagat erinra att den af honom jemte Herr 
Agardh utarbetade reservationen skulle vara “tillräckligt upplysande". 
Ja! reservationen upplyser om ett förhållande, på hvilket jag anser 
det vara af vigt att lasta Kammarens uppmärksamhet. I sista punk
ten deraf heter det nemligen: “Då nu, såvidt kändt är, hvarken 
Frankrike eller de andra konventionsstaterna beslutat utgifvande af 
mynt å nämnda valör; då de sedan 1868 timade händelserna visser
ligen icke äro af natur att föranleda Sverige till ett tidigare utgif
vande af nämnda mynt; och än mindre skäl torde vara för handen 
att pingla myntstycken af än högre valörer, förrän andra stater derom 
fattat beslut; så torde" o. s. v. Den här af reservanterna lemnade 
uppgiften upplyser oss om att de icke tagit tillräcklig kännedom om 
myntkomitéens betänkande, ty der står att läsa, att de fyra staterna 
Belgien, Frankrike, Italien och Schweitz afslutat 1865 års myntkonven
tion, enligt hvilken beslutats bland annat prägling af guldmynt på 
50 francs och 100 francs d. v. s. fem-carolinstycken och tio-caro- 
linstycken. Sådana äro längesedan i allmänna rörelsen, ehvad Herrar 
reservanter förneka detta faktum eller icke. Bättre motskäl nödgas 
reformens motståndare uppsöka, ty det försvagar deras ställning att 
komma med felaktiga uppgifter. Lika litet bör det inom denna upp
lysta församling löna sig att intaga en stillastående ställning i en 
kulturfråga som beköfver lösas. Reservanten har yttrat “att Sverige
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ej borde gå framför alla andra stater." Det bör efter min åsigt bero 
på huruvida representanterna hafva tillräckliga insigter i de frågor 
de behandla. Den föreliggande frågan är utredd och klar. Den är 
så enkel att den icke kan missuppfattas af någon som önskar en 
förbättrad myntcirkulation inom ett land, hvars goda ekonomiska 
ställning medgifver sådant. För frågans lösning erfordras inga stats
anslag, ty denna reform betalar sina egna omkostnader och vinsten på 
skiljemyntets prägling, som tillfaller kronan, bekostar underhållet af 
den framtida myntcirkulationen. Man säger att vi ej böra taga något 
steg förrän Danmark och Norge äfven i denna väg vidtaga åtgärder, 
men man glömmer att Norge och Danmark hafva fördel af det när
varande, så länge vi bibehålla vårt nuvarande olämpliga myntsy
stem. Endast när vi begynna öfvergå till guldmynt, så taga dessa 
våra grannar och vänner frågan i allvarligare ompröfning. Om all 
lycka skulle ligga deruti att göra ingenting och försigtigt sätta sig 
i efterhand, så skulle kanhända 1854 års reform, uti hvilken jag haft 
tillfredsställelsen taga en verksam del, vara att beklaga. Genom 
densamma infördes likväl decimalindelningen i mått, vigt och mynt 
och huru kom det sig att vi då kunde vara nog djerfva att framför 
våra grannar taga steget ut. Riksdagen gjorde det emellertid och 
nationen har deraf haft både gagn och heder. Jag tror icke nu nå
gon vågar föreslå decimalindelningens afskaffande eller att någon 
med godt samvete kan säga att det steget togs förtidigt. Den mynt
reform, som nu står på dagordningen, kommer icke att medföra nå
gra svårigheter värda att omtalas hos oss, der man redan är för
trolig med decimalindelningen. Svårare blir det för våra grannar, 
som hafva att på en gång tillegna sig det nya myntsystemet och att 
lära sig det nya räknesättet. Här är nu emellertid icke fråga om 
något annat än en underdånig begäran, att man må fortskynda med 
sådana anordningar vid Kongl. Myntverket, att större guldmynt der 
må kunna präglas. Så gerna jag hade önskat ett fullständigare bi
fall till min motion, inskränker jag mig dock nu till att hos Herr 
Talman anhålla om proposition på bifall af Utskottets förslag.

Friherre von Schwerin: Jag skall icke gifva mig ut på det 
hala i fråga om metallernas cirkulation, utan endast hålla mig vid 
Herr Wallenbergs motion. Herr Wallenberg har sjelf erkänt, att 
frågan om antagande af guldmynt blifvit öfverlemnad till Kongl. 
Maj:t. Det är nu godt och väl. Kongl. Maj:t har dock ansett att, 
innan frågan förelädes Riksdagen, måste en grundlagsförändring föregå. 
Detta har emellertid ej ännu skett, men Herr Wallenberg bär haft 
mera brådtom än Kongl. Maj:t, af skäl, som jag icke kan inse. Så
som frågan nu står, äfven om man vill införa ett fakultativt guld- 
myntssystem, kan jag ej finna annat än att man skulle bereda sig 
en förgyld banksedel i stället för en försilfra!: men man kunde 
möjligen säga, att det kunde vara bra att hafva ett fakultativt guld
mynt bredvid. Motionären önskar ett myntsystem i guld och silf
ver med alla underafdelningar. Jag vet icke hvarföre jag skulle 
binda mig i denna fråga, då man ännu icke vet om det i praktiken 
kommer att duga, ty hvem vet om icke systemet kan blifva byggd!
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på något annat än 20 francstycken. Jag vet icke hvarföre vi skola 
taga på hand och stifta en lag nu, samt sedan möjligen gifva oss 
sjelfva dementi och kasta den öfver bord. Äfven jag ifrån för att 
få guldmynt i rörelsen, men det beror icke på ett beslut af Kam- 
rarne, utan det beror på Bankofullmäktige, hvilka genom att sätta 
in- och utvexlingpriset lika, kunna verka derhän att guldmyntet kom
mer att tagas i allmänna uppbörden. Jag för min del tror, att, om 
guld nu antages, så skulle det nästan väcka afsky för guldmynt, ty 
såsom guldmyntet nu är beskaffad^ har det en särdeles obehaglig 
egenskap. Om jag nemligen betalar med en carolin, så kan jag sällan 
undvika att få kopparmynt tillbaka.

Något vidare har jag icke att tillägga, utan vill endast angifva 
en liten förändrad ställning, som Utskottets ordf rande intager till 
Utskottets betänkande. Jag har nemligen icke förut biträdt Herr 
De Marés och Herr Agardhs reservation, först och främst af det 
skälet att det alltid är obehagligt för Utskottets ordförande att reser
vera sig och för det andra derföre, att jag tror, att ju längre besin
ningstid man har, desto mera erfarenhet erhåller man innan man 
skall bestämma sig. Jag kan icke finna att, så länge icke guldmyntet 
löper med någon bestämd kurs, guldmyntets spridning skulle vara 
hjelpt genom preglandet af 21, carolin, med flera slag. Förhållandet 
skulle blifva alldeles detsamma, och af det skäl att jag icke kan se 
att något skulle vinnas genom en förändring, ber jag nu att få bi
träda reservanternas förslag.

Friherre Sprengtporten: Då jag varit i tillfälle att vid be
handlingen af den föreslagna förändringen i 72 § Re g e r ilig s - for in e n 
tern ligen vidlyftigt yttra mig i detta ämne, så skulle det vara öfver
flödigt att nu ingå i några detaljer, utan vill jag' derföre endast för
klara, att jag till alla delar instämmer i den reservation, som blifvit 
afgifven af Herr De Maré och Herr Agardh samt får vördsamt be
gära att proposition måtte varda framställd på Kammarens bifall 
till denna reservation.

Herr De Maré: Jag ber Kammaren vördsamt om ursäkt att
jag ånyo begärt ordet i denna fråga, men jag har gjort det för att 
blifva i tillfälle bemöta några af Herr Wallenbergs satser, och då 
saken är af vigt torde det vara en tillräcklig ursäkt. Herr Wallen- 
berg har velat nu, likasom, vid ett föregående tillfälle, i början af 
Riksdagen, deducera, att 72 § Regerings-formen icke har det rin
gaste att göra med vårt mynt. Jag vill icke försöka att nu ingå i 
någon grundlagstolkning gent emot honom, men jag tror dock att 
han icke lyckats öfvertyga hvarken denna Kammare eller landet om 
riktigheten af sin tolkning, och jag tillåter mig saga, att, om den 
reform, som han vill åstadkomma, nemligen att få guld såsom stan
dard i stället för silfver, är af den störa vigt, som han alltid fram
hållit, och som jag också verkligen tror, så måste en förändring af 
72 § Regerings-formen ske för att en sådan reform skall kunna ge
nomföras. Om jag också icke tillåter mig ana hvad denna Kam
mare ämnar göra, om behofvet af denna reform erkännes och ett
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förslag af Kong!. Maj:t eller enskild riksdagsman framlägges att ut
byta ordet silfver mot ordet guld, så är dock visst, att, om detta 
utbyte sker, något hinder icke vidare kommer att förefinnas i nämnda 
72 § för den reform, som den värde talaren anser så vigtig.

Vidare har Herr Wallenberg frågat hvarföre Utskottet icke före
slagit att pregla guldstycken om tio caroliner och om man ansett 
vådligt att sådana mynt komma att finnas. Jag ber att härvid få 
bemärka, att visst icke någon försökt kränka Kongl. Maj:ts rätt att 
slå mynt, men att det dock är en stor skilnad emellan om Kongl. 
Maj:t låter prägla tio-carolin-stycken eller om Riksdagen för sin 
de] bestämmer antagandet af ett nytt myntsystem, grundadt på guld, 
på samma gång 72 § Regeringsformen säger att silfver är vår stan
dard.

Vidare har motionären sagt att den omständighet, att Andra 
Kammaren med allt större majoritet besluta att icke godkänna den 
stora förändringen af 72 § Regeringsformen icke borde utgöra något 
skäl för denna Kammare med dess i allmänhet högre intelligens, att 
gå in på förslaget. Det skulle naturligtvis då vara en opinionsyttring, 
men hvartill tjenar en sådan, när Kammaren för tre år sedan be
slutat eu skrifvelse till Kongl. Maj:t, deri blifvit sagdt att, när kon- 
ventionsmakterna låta pregla sådant mynt, så må Kongl. Maj:t äf
ven låta göra det. Herr Wallenberg har sagt, att sådana guldstyc
ken redan äro preglade; men jag frågar, har han sett något guld
guldmynt å tjugofem francs? Det är möjligt att han gjort det, men 
då har det visserligen varit profstycken, ty i allmänna rörelsen i 
Europa finnas de icke.

Vidare har han, såsom skäl för att införa detta system, grundadt 
på guld, sagdt att de, i jemförelse med våra, sämre danska och nor
ska silfvermynten, som nu hafva så stor spridning inom landet, skulle 
undertryckas. Jag ber ödmjukast få fråga hvad sammanhang detta 
kan hafva med pregling af guldmynt. Jag befarar icke att denna 
Kammare lyssnar till en sådan argumentation af den värde talaren, 
ty jag tror icke att den håller streck, eller att dessa omständigheter 
stå i något sammanhang med hvarandra.

Vidare har Herr Wallenberg sagt, att sedan 1869 något inträffat, 
som är af stor vigt, nemligen att Spanien antagit pregliugen af tio- 
francsstycken. Jag frågar, huruvida icke i motsats häremot sedan 
1869 inträffat något, som snarare talar emot, nemligen Amerikas ut
talande om guldmyntet. Vi importera visseidigen en hel del från 
Spanien, men jag tror icke att vi exportera mycket dit. Deremot 
hafva vi vida större affärsförbindelser med Amerika. Jag anhåller 
fortfarande om afslag å Utskottets förslag och bifall till min reser
vation.

Herr Wallenberg: Friherre von Schwerin har yttrat att man 
skulle bereda sig en förgylld banksedel i stället för en försilfrad. 
Jag vet att man skall vara så ytlig som möjligt för att icke i denna 
fråga se någonting annat än färgen på banksedlar. Jag har sträf våt 
ganska länge, för att åskådliggöra der. väsentliga skilnaden emellan 
mynt och banksedel, tvänne begrepp som man oupphörligen söker att
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förblanda. Friherre von Schwerin, som var det sammansatta Utskot
tets ordförande, biträdde der icke herrar de Marés och Agardhs re
servation, men förklarar sig nu villig att ansluta sig till densamma. 
Det må tillåtas motionären beklaga sig öfver att en stor och all
varlig fråga röner ett dylikt bebandligssätt.

Herr de Maré har i sitt senaste yttrande försäkrat, att “det ej 
betydde något att Spanien anslutit sig till myntreformen, då Ame
rika icke gjort det“._ Det må väl i alla fall få anses som ettvigtigt 
framsteg att en talrik nation ansluter sig till eu internationel fråga, 
och vill man begagna dylikt sätt att resonera, som han begagnat, 
så skall man alltid för hvarje nation som ansluter sig till myntre
formen, kunna _ uppgifva namnet på någon annan nation, som icke 
ännu anslutit sig till densamma. För öfrigt hafva Förenta Staterna 
ännu icke uttalat sig för någon ny myntfot eller modifikation i den 
gamla. Det har också varit omöjligt, så länge man i Amerika har 
en massa pappersmynt i omlopp, hvars värde kan skifta för hvarje 
dag. Den ärade talaren frågade vidare “huru antagandet af guld
mynt skulle kunna förmå undantränga det dåliga danska och norska 
skiljemyntet som cirkulerar i våra provinser". Jag svarar derpå att 
det lilla steg, soin nu är föreslaget, leder till införandet af ett nytt 
myntsystem med tillhörande eget skiljemynt, och när detta kommer 
i rörelsen, så försvåras bruket af danskt och norskt skiljemynt i så 
l*ög grad att det upphör att cirkulera i Sverige. Hvad den talaren 
i öfrigt anfört har jag redan besvarat och jag kan försäkra honom 
att jag sett större guldmynt, tillhörande guldfrancssystemet, i större 
qvälltiteter än vi behöfva för att betrygga vår penningecirkulation, 
hvilken tyvärr ännu, som herr von Ehre/iheim så rigtigt uttryckte sig, 
saknar metalliskt underlag.

Ehuru frågan, såsom upplyst blifvit, genom Andra Kammarens be
slut vid denna riksdag förfallit, så tror jag likväl lionseqvensen for
dra att Första Kammaren bifaller Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
Grefven och. Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats 
dels bifall till det förevarande Utlåtandet och dels att Kammaren, 
med afslag å Utskottets hemställan, för så vidt den rörde aflåtande 
af en underdånig skrifvelse i ämnet, skulle bifalla samma hem
ställan i öfrigt; framställde Herr Grefven och Talmannen först pro
position på bifall till Utlåtandet, hvarvid svarades många ja och nej 
i blandning, samt sedermera proposition på afslag å Utlåtandet, för 
så vidt det. innehöll förslag till en underdånig skrifvelse i ämnet, 
men bifall till samma Utlåtande i öfrigt, då svaren likaledes utföllo 
med många så väl ja som nej; och förklarades ja nu hafva varit 
öfvervägande.

Herr Wallenb er g begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:
Den som bifaller Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets Ut

låtande N:o 1, röstar’
Ja;
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Den det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, afslår Kammaren Utskottets hemställan, för så vidt 
den innehåller förslag till eu underdånig skrifvelse i ämnet, men bi
faller samma hemställan för öfrigt.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—26;
Nej—83.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Samman
satta Banko- och Lag-Utskottets den 9 och 11 dennes bordlagda 
Utlåtande N:o 2, i anledning af väckta motioner om ändringar i 
Kong!. Kungörelsen den 20 Maj 1864 angående enskilda banker med 
rätt att utgifva egna banksedlar.

l:sta punkten.

Bifölls.

2:dra punkten.

Herr Rydqvist: Jag vill icke påyrka någon förändring i Ut
skottets förslag i denna fråga, men jag har velat hafva till proto
kollet antecknadt, att jag icke kan gilla Utskottets motivering. Ut
skottet säger, att, då denna lag så nyligen tillkommit, det icke kan 
vara skäl att göra ändringar i densamma. Det har likväl äfven af 
dem, som haft den väsendtligaste delen i den lags tillkomst, måst 
erkännas, att den tarfvar eu revision, hvadan ofvannämnde motiv 
för oförändradt vidblifvande af den i fråga varande lagen ej af mig 
kan gillas. Anledningen dertill, att Utskottet nu ej kommit till nå
got annat resultat än det gjort, måste åter vara den, att Utskottets 
tid ej medgifvit Utskottet att närmare egna sin uppmärksamhet åt 
denna fråga, och dervid har jag ej något att erinra.

Ofverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

3:dje, 4:de och 5:te punkterna.

Biföllos.

Föredrogs ånyo och bifölls Lag-Utskottets den 8 och 9 dennes 
bordlagda Utlåtande N:o 26, i anledning af väckta motioner an
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Anmäldes och bordlädes Stats-Utskottets Utlåtande N:o 88, i 
anledning af väckt motion angående förvaltningskostnaderna vid 
statens jernvägsbyggnader m. m.

Herr von Ehrenheim: Jag tillåter mig hemställa, att å före
dragningslistan för nästa sammanträde måtte uppföras först Stats- 
Utskottets betänkande N:o 88 och Lag-Utskottets betänkande N:o27, 
hvilka äro nu för första gången bordlagda, samt derefter Stats- 
Utskottets betänkande N:o 85, Sammansatta Stats- och Bevillnings
utskottets betänkande N:o 2, Andra Kammarens protokollsutdrag 
N:o 240 samt Första Kammarens Tillfälliga Utskotts betänkanden 
N:ris 5, 6, 7 och 8, hvilka alla äro 2 gånger bordlagda.

Denna hemställan bifölls.

Justerades ett protokollsutdrag för detta sammanträde.

Kammaren åtskiljdes kl. 11 e. in.

In ii dem 

O. Brakel.

Söndagen


